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Figueres té des d’ahir 144
places d’aparcament de zo-
na blava noves. L’Ajunta-
ment ha fet instal·lar cinc
parquímetres per gestio-
nar les noves zones de pa-
gament que hi ha al carrer
de Sant Pau, en el tram en-
tre la plaça Triangular i el
carrer de Pere III, així com
també a la plaça del Sol, a
una part del carrer del Col-
legi, entre l’avinguda de
Salvador Dalí i plaça Trian-
gular, i, finalment, al carrer
de Glòria Compte, des de la
pujada del Castell a l’avin-
guda Olímpia.

La mesura forma part
del pla d’aparcaments de
pagament que també pre-
veu que el primer semestre
del 2013 s’implantin 2.500
places de zona verda per a
veïns i que farà que tot el
centre sigui de pagament.

Precisament, ahir ERC
va anunciar que al ple
d’avui presentarà al·lega-
cions a les ordenances fis-
cals del 2013 , en què dema-
narà que s’ajorni la implan-

tació de la zona verda i bla-
va d’aparcaments.

La cruïlla de Portlligat
El govern municipal, de
CiU, portarà avui al ple
l’aprovació d’unes modifi-
cacions de crèdit que tenen
un informe negatiu de l’in-
terventor, que considera
que no s’ajusta a la legalitat

l’augment de la partida
pressupostària per a com-
plements específics en
50.000 euros. L’interven-
tor diu que l’increment de
consignació respecte del
2011 serà del 234%

El regidor d’Hisenda,
Manuel Toro, recorda que
l’interventor ja va infor-
mar-ne desfavorablement

en l’anterior ple, quan es va
canviar l’incentiu de pro-
ductivitat de la Guàrdia Ur-
bana a complement especí-
fic, i que ara el que es fa és
posar-hi pressupost. La
modificació de crèdit més
destacada que previsible-
ment s’aprovarà avui són
els 200.000 euros que esta-
ven destinats a posar semà-

fors a la cruïlla del carrer de
Portlligat amb l’avinguda
de Salvador Dalí, i que es
gastaran en el convent dels
Caputxins.

Segons Toro, això per-
metrà adjudicar la segona
fase de les obres dels Caput-
xins, i la cruïlla del carrer de
Portlligat es deixa per a
més endavant. ■

Figueres té 144 noves places
de pàrquing de zona blava
aÉs la primera fase del pla d’aparcaments de pagament, que ERC reclamarà que s’ajorni
aEl govern porta avui al ple una modificació de crèdit amb un informe en contra de l’interventor
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Una imatge de la plaça del Sol, on els aparcaments ja són de zona blava ■ EL PUNT AVUI

En les al·legacions que pre-
sentarà ERC al ple d’avui, a
banda de la zona blava i ver-
da, els republicans demana-
ran mesures de flexibilització
i bonificació en els impostos
vinculats a patrimoni (IBI i
transmissió patrimonial) per
a persones i famílies en situa-
ció d’atur o precarietat eco-
nòmica. Avui , la CUP presen-
tarà mocions perquè es pu-
bliqui la despesa de regidors,
personal eventual i directius,
i també perquè es desmilita-
ritzi l’Alt Empordà.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

ERC demana
bonificacions
per a impostos

Girona tornarà a convocar
a partir del 2013 les be-
ques de la fundació cultu-
ral Joan Bruguera, desti-
nades a joves gironins per-
què puguin estudiar a la
universitat de Montpeller.
Les beques les convocarà
el patronat de la fundació,
integrat per l’Ajuntament
de Girona, el Col·legi de
Metges i la UdG. La convo-

catòria d’aquestes beques
suposarà la reactivació
d’una fundació que va néi-
xer al segle XV i és consi-
derada com una de les més
antigues de Catalunya.

Joan Bruguera, metge
gironí del segle XV, es va
traslladar a Montpeller, on
va desenvolupar part de la
seva tasca professional i
on va morir el 1452. Al seu
testament, Bruguera va
llegar 800 escuts per becar
anualment estudiants de
Girona a la Universitat de
Montpeller. El 1464, la
viuda de Bruguera va
crear la fundació i va crear
a Montpeller el col·legi de
Girona. L’edifici, situat al

carrer de Girona de la ca-
pital llenguadociana, per-
tany avui encara a l’Ajun-
tament gironí. Després
d’anys en l’oblit, ja al segle
XX –als anys 80– Girona
va actualitzar les relacions
amb Montpeller i es va fir-
mar un conveni mitjan-
çant el qual el municipi del
Llenguadoc rehabilitava
l’edifici i, a canvi, el gironí
el llogava per uns 8.000
euros anuals, que es rein-
verteixen a la fundació. El
conveni continua vigent
avui, i a la residencia, ges-
tionada per l’oficina d’ha-
bitatge de Montpeller, s’hi
allotgen una quinzena
d’estudiants.

L’alcalde, Carles Puig-
demont, va visitar ahir
aquest edifici singular i va
explicar que la reactivació
de la fundació Joan Bru-
guera ha de permetre ac-
tualitzar unes relacions
històriques amb Montpe-
ller. En el marc d’aquesta
visita, Puigdemont també

es va trobar amb l’alcal-
dessa d’aquest municipi,
Helène Mandroux, amb la
qual va inaugurar una ex-
posició del Col·legi d’Ar-
quitectes de Girona. Tot
seguit, Puigdemont va
participar en una taula ro-
dona sobre cultura arqui-
tectònica. ■

Esteve Carrera
MONTPELLER

Reactiven les beques a
Montpeller per a gironins

EDUCACIÓ

a Es fa a través de la
fundació Joan
Bruguera, entitat
fundada el segle XV

L’alcalde de Girona, Carles Puigdemont, i Claudine Frèche,
directora de l’oficina d’habitatge de Montpeller ■ E.CARRERA

El restaurant El Bulli, del
cuiner reconegut mundi-
alment Ferran Adrià, ha
iniciat l’expedient per
aprovar el projecte d’actu-
ació que cal fer a la cala
Montjoi de Roses per am-
pliar l’actual edifici i inau-
gurar previsiblement el
2014 la nova Bulli Founda-
tion. El projecte es va po-
sar a exposició pública el 2
de novembre i s’hi estarà
un mes perquè s’hi puguin
presentar al·legacions.
Entre la documentació
que es pot consultar, hi ha
la memòria descriptiva i la
memòria urbanística, així
com l’estudi d’impacte
ambiental i els plànols. El
projecte d’ampliació d’El
Bulli està pendent de l’en-
caix que pugui trobar la
Generalitat amb la norma-
tiva del parc natural del
cap de Creus. ■

M.V.
ROSES

El projecte del
nou El Bulli, a
exposició
pública

ROSES

El grup d’ICV de l’Ajunta-
ment de Banyoles, a l’opo-
sició, demanarà en el prò-
xim ple que es creï una
taula d’anàlisi en què es
decideixin accions amb re-
lació a la crisi econòmica
en l’àmbit local. “Es trac-
taria que, enlloc d’anar po-
sant pedaços, hi hagués
una línia clara d’actuació”,
ha manifestat el regidor
Joan Luengo. La taula es-
taria formada per repre-
sentants de totes les enti-
tats locals relacionades
amb la qüestió i dels grups
polítics municipals, així
com per tècnics. Segons
Luengo, segurament el
més urgent serà crear ei-
nes per pal·liar l’atur i as-
segurar l’accés a l’alimen-
tació de les famílies més
necessitades. El cap de llis-
ta d’ICV a la demarcació a
les eleccions, Marc Vidal,
pensa proposar-ho a altres
municipis. ■

Ramon Estéban
BANYOLES

ICV proposa
una taula
contra la crisi,
a Banyoles
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El jove taekwondista de Roses, de només  anys, va acon-
seguir una meritori tercer lloc en en campionat disputat a
Gandia, el seu debut en una categoria estatal on els rivals
podien tenir Ins a dos anys més, després de superar ad-
versaris tan qualiIcats com el valencià Trejo, principal fa-
vorit Trejo. Al Inal, només una discutida derrota contra el
murcià Gómez va deixar Jorquera fora de la Inal. GANDIA | DdG

Joan Jorquera acaba tercer a
l’estatal cadet de taekwondo 

EFE

El pivot català segueix tenint detractors a l'entorn d'uns
Lakers que la passada matinada van guanyar el seu primer
partit de la temporada contra Detroit (-). El mític ex-
jugador ha comentat que si fos el mànager dels californi-
nans traspassaria Gasol a Atlanta a canvi de Josh Smith per-
què «necessitem més presència física en la posició de qua-
tre».  LOS ANGELES | AGÈNCIES

Magic Johnson traspassaria
Gasol tot i el triomf dels Lakers

PERFUMERIAS AVENIDA

El proper rival de l'Uni no és un equip amb problemes per
completar Itxatges i, després que la nord-americana Jes-
sica Adair no passés la revisió mèdica, ahir ja va anunciar
el Itxatge temporal de la pivot croata Iva Sliskovic (., 
anys) que, després de recuperar-se de la greu lesió que es
va fer l'any passat jugant amb el Rivas, ja està recuperada
i va jugar a bon nivell els Jocs de Londres. SALAMANCA | DdG

El Salamanca 'txa Iva Sliskovic,
que podrà debutar contra l’Uni
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POLIESPORTIU ESPORTS

La dura derrota de dissabte pas-
sat a la pista del Liceo de la Coru-
nya (-) encara no estarà oblida-
da aquest vespre (.) quan els
jugadors del Shum Grupo Maes-
tre rebin la visita del poderós Bar-
ça, que deixant de banda de la sor-
prenent ensopegada a Alcoi d'ini-
ci de lliga, ho ha guanyat tot. Amb
el gironí Marc Torra de màxim
golejador, el Barça arribarà a Ma-
çanet després de golejar el Vila-
nova (-o). «El partit contra el
Barça ens servirà per agafar con-
Iança i saber que estem fent les co-
ses bé. Després de la victòria con-
tra el Noia, el Liceo també ens va
anar bé per recuperar sensacions
tot i que el resultat va ser molt en-
ganyós», explicava ahir l'entrena-
dor del Shum, Jordi Roca. El par-
tit contra el Barça es juga avui di-
marts, perquè l'equip de Maçanet
farà aquest dissabte el seu debut en
competició europea a la pista del
Germania Herringen alemany. 
Pel mateix motiu, en aquest cas

rebent el Coutras francès, el Mu-
ralla Òptica Blanes, també ha
avançat el seu partit de lliga a
aquest vespre. Els de Ramon Be-
nito juguen a pista del Vendrell
(: ) en un partit, a priori, igua-
lat entre dos equips que aspiren a
tot aquesta temporada. De mo-
ment, però, l'equip del Baix Pene-
dès ha començat fort el campionat
i amb cinc més que el Blanes ocu-
pa la quarta posició de l’OK Lliga,
només per darrere de Liceo, Bar-
ça i Vic. Igual que el Shum, el Bla-
nes també va perdre en la darrera
jornada: - contra el Reus. 
D’aquesta manera, l’únic dels

tres equips gironins que no ha
avançat el seu partit d’aquesta jor-
nada és el Lloret, que no jugarà Ins
dissabte contra el Sant Feliu, a la
pista dels selvatans, a dos quarts de
vuit del vespre. 

GIRONA | DdG

El Shum rep 
el Barça i el
Muralla Òptica
Blanes visita 
el Vendrell 

En els seus quatre últims anys a
Girona, un a LEB Bronze i tres a  Or,
Darryl Middleton va haver de des-
envolupar un paper al Sant Josep
que no es corresponia al d’un ju-
gador de la seva edat. Molts minuts
en pista, trencar-se les banyes
contra els «cinc» contraris en de-
fensa, assumir responsabilitats en
atac... L’any de LEB Bronze va ser
molt exagerat, jugant en una ca-
tegoria que no pertocava a algú del
seu currículum, però Middleton
«no es va queixar mai, jugant a la
pista que fos i rebent els pals que
li queien dels defensors». Així ho
recordava el seu llavors entrenador,
Borja Comenge, encantat amb la
professionalitat d’un pivot que,
en anys següents, tamé deixaria
bocabadats Ricard Casas i Zan
Tabak. El croat, ara entrenant en la
lliga polonesa, va marxar de Giro-
na pronosticant que tot i la seva
edat Middleton podria ser deter-
minant «com a pivot especialista
jugant menys  minuts a l’ACB o en
un LEB Or que lluiti per pujar».
I això últim és el que, ben acom-

panyat per un dels bases amb
més talent de la categoria (el giro-
ní Albert Sàbat), Middleton in-
tenta fer a Alacant. El Lucentum no
ha tingut un inici de temporada fà-
cil, fa dues setmanes el tècnic Jo-
sep Maria Berrocal va deixar el
club de sobte per acceptar una
oferta del Donestk ucraïnès, i amb
el Ins llavors ajudant Rubén Pe-
relló a la banqueta l’Alacant ha en-
cadenat dues victòries que els han
tornat a donar aire en la lluita pel
seu clar objectiu: pujar a l’ACB. Just
l’etern somni de  Middleton, que
Svetislav Pesic ja li va concedir fa
dos anys per un mesos a València,
però que el pivot  vol tornar a viu-
re. «D» no es cansa mai del bàsquet
encara que, aquest estiu, molts
pensaven que ja no es mouria
més de la cuina del restaurant

New Orleans de Platja d’Aro. Amb
les limitacions pròpies de la seva
edat, aquest estiu Middleton va fer
 anys, el pivot nascut a Queens
segueix sortint a la pista en cada
partit a Alacant.  A aquestes alça-
des de la pel·lícula, i amb els seus
poc més de dos metres, Darryl
Middleton té alguns problemes
per defensar segons quins rivals
però en canvi, en més d’un partit,
ha aportat  bons números en atac
sortint des de la banqueta. Rubén
Perelló continuarà, de moment,
com a entrenador tot i que ja ha
aparegut la inevitable llista de
canditats agafar el seu relleu amb
habituals com Trifón Poch, Ri-
card Casas, Gustavavo Aranza-
na... I la realitat és que el tècnic va-
lencià, que es va estrenar amb
una gran victòria a Burgos on l’en-
cert de Sàbat va ser clau, no té cap

necessitat d’esprèmer Midldeton
perquè té un joc interior molt
llarg. Un nord-americà ja clàssic de
la LEB Or, Tyler Coppenrath, està
excel·lint amb  de valoració per

partit i al seu costat, a més de
Middleton, té dos altres il·lustres
veterans, Jesús Fernández i Gui-
llermo Rejón, sense deixar banda
que Perelló també opta, ocasio-
nalment, per emprar Shaun Green
com a quatre obert. Molts ele-
ments per jugar a la pintura amb
el veterà Middleton traient el cap
amb . punts en  minuts de mit-
jana. No es pot oblidar que, tot i els
problemes econòmics dels ala-
cantins, el Lucentum va donar ua
l’ara absent Berrocal una plantilla
pensada per buscar l’ascens. De
moment, els dos bons resultats
aconseguits des del canvi de tèc-
nic contra Burgos i Osca han ser-
vit perquè els alacantins pugin
Ins al cinquè lloc, amb un balanç
positiu (-), a dues victòries dels
dos sorprenents líders: Corunya i
Andorra. 

ALACANT | M.V. 

Middleton continua lluitant 
Als 46 anys el pivot encara juga quinze minuts per partit en un Alacant, que amb Albert

Sàbat de peça clau, supera entrebancs per intentar enfilar el camí de retorn a l’ACB 

�

Darryl Milddleton, just després d’acabar un partit d’aquesta temporada al Centre de Tecnificació d’Alacant. 
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Albert Sàbat amb el Lucentum. 
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Es la primera entrevista política
que concede desde hace meses y
lo hace en un tono moderado y
tranquilo, denunciando que no es
tolerable que los nacionalistas uti-
licen a las Fuerzas Armadas como
argumento para defender su
cuestión identitaria, inventándose
amenazas falsas. Cuando a Pedro
Morenés le preguntas, a bocaja-
rro, qué hace un hombre como él
–empresario de éxito, sin carné de
partido y que nunca se ha presen-
tado a unas elecciones– en un si-
tio como éste dice, sin más, que
«servir a España» y reconoce que
a sus 64 años y con una vida tran-
quila sólo se acepta un cargo si
crees en la cosa pública. Dice que
no hay inquietud en las Fuerzas
Armadas, que los aviones milita-
res seguirán haciendo prácticas
en Cataluña como en el resto de
España y que los recortes de pre-
supuesto pondrán riesgo la segu-
ridad nacional.

Pregunta.– ¿Qué piensa el mi-
nistro de Defensa cuando oye de-
cir a eurodiputados que las Fuer-
zas Armadas podrían intervenir
en Cataluña si hubiera un refe-
réndum?

Respuesta.– Me produce una
profunda tristeza que se haga vic-
timismo fuera de España a costa
de nuestras Fuerzas Armadas,
cuando han demostrado una y
otra vez su profunda convicción
democrática y su condición de
garantes del Estado de Derecho,
sobre el que se fundamentan los
derechos y libertades de los espa-
ñoles, incluidos, por supuesto, los
catalanes.

P.– ¿Usted ha detectado algún
malestar en las Fuerzas Armadas
por el desafío independentista de
Cataluña?

R.– Las Fuerzas Armadas sa-
ben cuál es la trascendencia de
su misión y, por ello, no manifies-
tan públicamente sus preocupa-
ciones ni sensibilidades ante pro-
blemas como el que usted men-
ciona. Pero eso no significa que
no sean conscientes de la grave-
dad y trascendencia del desafío
independentista de Cataluña.
Afortunadamente, su apoliticis-
mo garantiza una estabilidad in-
terna y unidad de criterio al ser-
vicio de España, de la democra-
cia y del Estado de Derecho.

P.– Tal vez, más que soldados,
lo que el Estado está mandando a

Cataluña son 5.000 millones de
euros, que es lo que necesitan pa-
ra cumplir sus compromisos eco-
nómicos, ¿no?

R.– El Gobierno mira con preo-
cupación la situación económica
y financiera de Cataluña y está
haciendo un importante esfuerzo
para tratar de ayudar. Por eso, es
francamente desleal que se pre-
tenda ocultar una mala gestión

económico-políti-
ca con una huida
identitaria hacia
ninguna parte, ma-
la para Cataluña y
mala para España.
Utilizar a las Fuer-
zas Armadas para
aparecer como víc-
timas de una Espa-
ña anticatalana es
falso y dice muy
poco de la catego-
ría política de
quien lo hace.

P.– Vamos, que
aquí el único que

está utilizando artillería pesada
es Artur Mas cuando plantea el
tema de la independencia y quie-
re saltarse la Constitución. ¿Cata-
luña puede ser independiente?

R.– Eso sería un desastre para
Cataluña, para España y para Eu-
ropa. Por tanto, no veo ninguna
viabilidad a ese desatino político.
No hay posibilidad alguna de que
Cataluña sea independiente y así

lo reconocen todos los organis-
mos internacionales. Todo esto
que estamos viendo no resiste un
proceso racional de análisis de
las cosas. No tiene ningún senti-
do. Es verdad que hay una parte,
que son los sentimientos, pero los
sentimientos no pueden ser aje-
nos a la razón. Ni tampoco al
contrario.

P.– ¿Usted cree que está en
riesgo la unidad de España?

R.– En absoluto, la unidad de
España no está en peligro. Espa-
ña es una nación forjada a través
de muchos años de Historia, de
dolor, de éxitos, de diferencias
históricas, pero es una gran na-
ción. Si en estos momentos eco-
nómicos en vez de unirnos nos
separamos, nos hacemos más dé-
biles en un mundo donde el débil
pierde siempre.

P.– Pues varios alcaldes, en su
paranoia, han denunciado que
aviones del Ejército sobrevuelan
sus municipios. ¿Ha dado orden
de que no se siga haciendo para

no calentar más las cosas?
R.– En absoluto se suspende-

rán esos vuelos. Para empezar,
porque el espacio aéreo es nacio-
nal y lo que estamos haciendo en
Cataluña igual que en el resto de
España es lo que venimos hacien-
do desde hace más de 20 años,
desde que tenemos los F-18. La
instrucción es una obligación de
las Fuerzas Armadas para el me-
jor cumplimiento de su misión. A
veces resulta insólito tener que
explicar lo obvio.

P.– ¿Y también es normal que la
Armada impida salir a faenar en
Roses (Girona) a los barcos que
no lleven la bandera española?

R.– Por supuesto que es nor-
mal. Es puro cumplimiento de la
ley que se hace siempre. La ense-
ña nacional es obligatoria en to-
das las embarcaciones, y han de
llevarla en lugar visible.

P.– Supongo que a usted le da-
rá envidia el patriotismo que se
detecta en otros países, mientras
que aquí la bandera y el himno
son siempre motivos de polémi-
ca, ¿no?

R.– El respeto a los símbolos
nacionales es un principio de
educación cívica. Y es verdad que
hay muchos países que tienen
una cercanía mayor a su Historia
y un mayor sentido del patriotis-
mo. España es la primera nación-
estado de Europa, y nosotros ten-
demos a menospreciar nuestra
Historia y no transmitimos el or-
gullo de ser español. No entiendo
nuestro afán de flagelarnos, ni
tampoco lo entienden nuestros
países amigos y aliados.

P.– ¿Usted teme que haya en el
País Vasco un contagio de lo que
está ocurriendo en Cataluña?

R.– Son realidades diferentes,
pero el País Vasco y Cataluña son
España. El camino es la unión, no
la separación. El nacionalismo
vasco, y sobre todo Iñigo Urkullu,
se ha distanciado de las tesis de
Mas. Ha dicho claramente que su
prioridad es salir de la crisis y no
creo que siga la estela catalana.
Hay que poner sensatez en todo
esto.

P.– Pues Ruiz-Gallardón ya ha
advertido de que llegado el caso se
podría aplicar el artículo 155 de la
Constitución, contra los gobernan-
tes que no cumplan la ley...

R.– El presidente del Gobierno,

«Las Fuerzas Armadas son conscientes de
la gravedad del desafío independentista»

LA ENTREVISTA DE ESTHER ESTEBAN

PEDRO MORENÉS
Al ministro de Defensa le toca solemnizar lo obvio: que las Fuerzas Armadas son profundamente democráticas,
cumplen la Constitución y representan el Estado de Derecho. Y asegura que la unidad de España no está en peligro

ANTONIO HEREDIA

REACCIÓN AL SECESIONISMO
«El Ejército es apolítico
y eso garantiza su
estabilidad interna»

VUELOS MILITARES
«El espacio aéreo es nacional
y hacemos en Cataluña lo
que en el resto de España»

Sigue en página 5
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EMPORDA
SETMANARI DE L’ALT 

Lluís Llach explica els projectes de la seva Fundació amb la cultura serer del Senegal. Pàg>14 i 15

«Hi ha ajuts que a l’arribar a l’Àfrica es converteixen 
en noves colonitzacions, no és el nostre cas»”

També manté la quota de la llar mu-
nicipals d’infants. Pàg>12

Els vehicles van aparèixer calcinats
l’endemà de Tot Sants a la zona de la
pujada del Castell. Pàg> 3

a Mes´
Investiguen 
la crema
intencionada
de microcotxes

ZONES BLAVES: L’ampliació dels espais de pagament amb parquímetre arriben a la plaça del Sol i l’Hospital Pàg>2�

Figueres dividirà l’aparcament
de zones verdes en dos sectors

ECONOMIA

Roses congela bona
part de les ordenances
fiscals per al 2013

Oci
Peralada impulsa 
una Fira dedicada al pa
amb tomata i el cava

L’organitzen els comerciants del 
poble i de Vilanova. Pàg>51

Sant Ferran
El Festival del Circ 
vol arribar als 21.200
espectadors el 2013

Es programen 22 números mai
vistos a Europa. Pàg>55

Teatre
La Funcional estrena
«Nàpols milionària»
de De Filippo

Representacions a El Jardí del 
9 al 25 de novembre. Pàg>49

Art
Carles Bros prepara
“el mural més gran
del món” al mar

Projecta pintar els 3.000 m2 del
nou dic de contenció. Pàg>50

CIRCULACIÓ | REORDENACIÓ URBANA

La Jonquera es despulla pels focs
L’EQUIP DE FUTBOL EDITA UN CALENDARI BENÈFIC EN LA SEVA TEMPORADA DE DEBUT A PRIMERA CATALANA pàg>33 i 34�

Una part dels jugadors i
l’entrenador durant la sessió
fotogràfica. DANI PAGÈS
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Carta en Braille

MENÚ DE LA CASTANYA
I ELS BOLETS DE TARDOR

Tel. 972 56 90 27 - De France: (0034) +

www.trull-boadella.com - Boadella d’Empordà - Girona
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25€
IVA inclòs

Centre mèdic

Medicina · Estètica · Benestar

c/ Nou, 63, 4t 1a · F · Tel. 972 674 441 / 654 065 441
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Vine i prova’l per només 29.50 € abans
del dissabte 17 de novembre trucant al 972 674 441

Adéu a les taques, porus dilatats, arrugues, flaccidesa
i deshidratació amb el nostre tractament facial en cabina

inclou: Doble neteja de la pell, Píling d’oxigen
amb Jet Mode i Aplicació de la Deepsea Hydra Mask 

Agenda

La taula rodona té lloc aquest 
dissabte a Can Laporta. Pàg>16

JORNADES DE PAISATGE I ECONOMIA

Experts i propietaris
debaten a la Jonquera
la gestió dels boscos

El Servei de Control alerta que són
d’una varietat molt viatgera. Pàg>24

MEDI AMBIENT

L’últim temporal 
ha provocat una gran
eclosió de mosquits

Motor

Gregorio 
Arranz, 
un mecànic 
jubilat que 
va fer 
història 
a l’hoquei 

Pàg>30
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Breu

La Generalitat presentarà ex-
pedients  contra Renfe que poden
comportar multes d’entre 6.000
i 30.000 euros.  Es considera que,
a causa dels retards, la situació ha
arribat a “un límit injustificable”.
REDACCIÓ| FIGUERES

La Generalitat presenta
expedients contra Renfe

POSSIBLES MULTES
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Durant els darrers anys, els
serveis funeraris han patit una
sèrie de canvis importants amb
l’objectiu d’adaptar-se a les no-
ves realitats i demandes de la so-
cietat. Aquesta tendència ha
provocat que actualment un
40% de les famílies sol·licitin
serveis com música en directe a
les cerimònies, segons dades de
la primera empresa funerària ca-
talana Serveis Funeraris Inte-
grals (SFI), amb presència a l’Alt
Empordà a través de Funerària
Empordanesa. Les darreres no-
vetats van més enllà ja que, des
de fa dos anys, SFI també ofereix
un servei d’escultures per a taü̈ts,
com a alternativa o complement
a les creus tradicionals. 

Les noves tecnologies també
estan jugant un paper important
en aquesta revolució i, a dia d’a-
vui,  ja es pot accedir a serveis
tradicionals de forma online,
com esqueles virtuals o coman-
da de flors. 

MiVoluntad.com
Des de Serveis Funeraris Inte-
grals, ha impulsat enguany el
projecte MiVoluntad.com, un

servei a través d’Internet des
d’on és possible organitzar el
nostre llegat “emocional” (a qui
volem deixar les pertinences més
estimades), cartes de comiat, les
contrasenyes dels serveis que te-
nim a Internet o dels bancs, així
com triar les característiques de
l’enterrament amb antelació (ti-
pus de música, taüt, lloc de l’en-
terrament).

La tanotopèdia
També emmarcat dins els nous
serveis, SFI ha impulsat  un pro-
jecte pioner al món: la tanato-
pèdia, la primera enciclopèdia
virtual dedicada a la cultura fu-
nerària, l’absència i el dol, posa-
da en marxa fa dos anys i que
compta també amb perfil a la
xarxa social Twitter. 

Segons els seus impulsors,
“l’objectiu és contribuir a tren-
car el tabú de la mort, amb total
respecte i sense frivolitats, abor-

dant aspectes de la història i la
cultura funeràries de tot el món”.
En l’àmbit de la gestió emocio-
nal, SFI col·labora en projectes
educatius i formatius dirigits a
infants, adolescents i adults per
abordar la pèrdua i el dol des de
l’escola, la família i fins i tot l’en-
torn professional (residències,
hospitals). 

En aquest sentit, a través del
programa Art i absència de l’as-
sociació de grups d’ajuda mútua
AVES, es faciliten eines i recur-
sos per aprendre a reconèixer i
expressar els sentiments relacio-
nats amb el cicle vital. A més, SFI
ofereix atenció psicològica im-
mediata al dol a través de Serveis
Integrals de Psicologia (SIPS).

FIGUERES | REDACCIÓ 

Música en directe, escultures 
i esqueles virtuals, darreres
tendències dels serveis funeraris

ECONOMIA

Les noves tecnologies juguen cada dia un paper més important en
aquest sector i a través d’Internet augmenten els serveis que s’ofereixen

�

JOSEP VENTURA
SERVEIS FUNERARIS INTEGRALS

Les funeràries ofereixen
cada cop més serveis

personalitzats com músics que
interpretin les cançons que
agradaven al difunt o càterings a
les sales de vetlla»

«

DECLARACIONSSegons dades de Serveis
Funeraris Integrals, un 40% 
de les famílies del difunt
demanen música en directe

L’assessoria d’empreses TAX
ha signat un acord amb Catalu-
nya Caixa que permet, a tots els
treballadors del grup d’assesso-
ries de les més de 60 oficines TAX
a Espanya, gaudir d’unes ex-
cel·lents condicions financeres:
comptes sense comissions, targe-
ta financera gratuïta amb el lo-
gotip de TAX que permet accedir

a descomptes constants.
Ara aquest acord s’ha fet ex-

tensiu a la xarxa de gasolineres
PETREM de Girona on els em-
pleats de TAX que paguin amb la
targeta de Catalunya Caixa gau-
diran d’un 3% de descompte
quan repostin a les benzineres del
Grup PETREM. Actualment, el
descompte es fa a les quatre ben-
zineres que té PETREM a la pro-

víncia de Girona, dues a Figueres
i dues més a Sarrià de Ter.

El Grup PETREM ha ubicat
minideixalleries a diferents punts
de Figueres i Girona on també es
publicita la targeta financera de
TAX i Catalunya Caixa. Les mini-
deixalleries són petites instal·la-
cions ubicades dins del nucli urbà
que permeten apropar el servei
als ciutadans. 

FIGUERES | REDACCIÓ

El Grup PETREM ha ubicat minideixalleries a diversos punts de Figueres i Girona�

Conveni entre TAX, Catalunya Caixa
i la xarxa de gasolineres Petrem

n aquest sector s’ha
treballat en tres àrees
molt diferenciades:
Pesca, nàutica i in-

fraestructures marítimes.

PESCA
La formació en aquest sector és
molt important. És un sector on
s’exigeix una formació obligatòria
prèvia per poder treballar embar-
cat en un vaixell, ja sigui de pas-
satgers o de pesca.

La formació bàsica és compe-
tència de la Generalitat de Catalu-
nya i es vehicula a través de les con-
fraries de pescadors, que organit-
zen periòdicament cursos de for-
mació per al sector. Els cursos
avançats es fan a través de l’Insti-
tut Social de la Marina. 

En aquest sentit, des del sector
es demana que la formació bàsica
obligatòria tingui un component
més pràctic, de manera que, en el
moment de fer la formació, l’a-
lumne conegui la realitat d’aques-
ta feina i pugui decidir si li agrada
o no per a dedicar-s’hi professio-
nalment un cop format, o que es
permeti  con trac tar temporalment
sense aquesta formació i que s’es-
tableixi un termini perquè després
obtinguin la formació obligatòria
com es fa en alguns països d’Euro-
pa.

De l’altre, el sector proposa que
el Curs de formació bàsica  –curs
bàsic  per a treballar en un vaixell
de pesca– s’hauria d’incloure en els
currículums formatius dels Insti-
tuts d’Educació Secundària en els
municipis de la costa  com una for-
mació generalitzada per a tots els
joves d’aquests municipis.

A part de la feina de pescador
embarcat, el sector detecta que hi
ha determinades tasques o oficis
que s’estan perdent, o en els quals
manca personal especialitzat en
aquest sector, poden ser adoba-
dor/a de xarxes, tècnic/a en repa-
ració d’equips electrònics dels vai-
xells de pesca i personal per treba-
llar en piscifactories de poca pro-
funditat.

SECTOR NÀUTIC
És un sector en què costa trobar
personal qualificat perquè és un
sector molt especialitzat. 

Les necessitats formatives en
aquest sector van adreçades a per-
sones que ja tenen una formació
professional i experiència laboral
d’un ofici (mecànica, electrònica,
fusteria, laminadors-planxistes) a
les quals se’ls hauria d’oferir cursos
especialitzats relacionats amb el
mar, de manera que es reconver-
tissin en tècnics/ques mecànics
nàutics, tècnics/ques electrònics
marins, fusters i laminadors/ores.

D’altra banda, des del punt de
vista de la formació reglada, els re-
presentants del sector d’aquest es-
tudi també creien necessari que la
comarca comptés amb un cicle for-
matiu de tècnic/a en manteniment
de vaixells d’esbarjo i serveis por-
tuaris i, fins i tot, crear un cicle for-
matiu de Mestre d’Aixa, que actu-
alment a Catalunya no s’imparteix. 

En aquest sentit, s’està treballant
per poder tenir un  cicle formatiu
de tècnic/a en manteniment de vai-
xells d’esbarjo i serveis portuaris a
la comarca en els propers anys.

INFRAESTRUCTURES 
MARÍTIMES
És un sector on es preveu un crei-
xement. A part de la feina que ge-
neren els diversos ports esportius
que hi ha a la comarca, a mig ter-
mini s’hauran de gestionar els ca-
nals de Santa Margarida, la qual
cosa suposarà la creació de nous
llocs de treball.

En relació amb la gestió dels ca-
nals marítims, el perfil que es de-
manarà serà personal de marine-
ria polivalent en oficis de mecàni-
ca, lampisteria i electricitat espe-
cialitzat en aspectes marins.

Fes-nos arribar les teves aporta-
cions a promocioeconomica@ro-
ses.cat.  En el treball, hi han parti-
cipat professionals del Consell Co-
marcal de l’Alt Empordà, els ajun-
taments de Figueres, de Roses, de
l’Escala, de Castelló d’Empúries, de
Llançà, d’Avinyonet de Puigventós
i de la Jonquera, del Consorci Sali-
nes Bassegoda i de l’Associació Alt
Empordà Turisme, en el marc del
Pla Estratègic de Formació de l’Alt
Empordà.

E

FORMACIÓ:

SECTOR

MARÍTIM

PLA COMARCAL DE FORMACIÓ

CARME
DELCLÓS
Coordinadora del sector marítim 
del Pla Estratègic de Formació

Per encàrrecs truqueu al

972 500 562  

Av. Salvador Dalí, 170 · FIGUERES
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Podeu consultar el nostre web 

www.elmotel.cat

• Amanida de magrana, formatge fresc, codony i pinyons 4.60 €

• Amanida de ceps, poma reineta i castanyes 5.20 €

• Croquetes de pollastre 6.00 €

• Croquetes de marisc 9.60 €

• Canalons de crema gratinats 7.70 €

• Pagre al forn de la Pescadora 17.10 €

• La paella de casa nostra 12.30 €

• La cassola d’arròs amb botifarra negra i bolets 12.70 €

• El magre de galta de vedella al vi negre 12.50 €

• Peus de porc arrebossats, ceps i pebre de Jamaica 7.90 €

• Tarta de poma “Tatin” 5.00 €

Preus per ració (IVA inclòs)

CUJEDA
Resaltado



INFORMACIÓ FACILITADA PER FUNERÀRIA VICENS

Emília Figueras Torrent. 94 anys.
Va morir el 26 d’octubre del 2012. In-
humada a Bàscara. Pilar Seriñà
Serra. 76 anys. Va morir el 27 d’octu-
bre del 2012. Inhumada a Cartellà.

Catalina Rodríguez Seonae. 74
anys. Va morir el 28 d’octubre del
2012. Inhumada a Colera. Dolors
Quintana Abel. 88 anys. Va morir el
29 d’octubre del 2012. Inhumada a
Maçanet de Cabrenys. Jordi Vila
Parés. 56 anys. Va morir el 29 d’oc-
tubre del 2012. Incinerat. Lluïsa
Guanter Mercader. 92 anys. Va mo-
rir el 30 d’octubre del 2012. Inhuma-
da a Palau-saverdera. Maria Llau-
ró Rebarter. 92 anys. Va morir el 30
d’octubre del 2012. Inhumada a Fi-
gueres. Carmen Bonaterra Ma-
tas. 92 anys. Va morir el 31 d’octubre
del 2012. Inhumada a Figueres.
Enric Tubert Oliveras. 89 anys. Va
morir el 30 d’octubre del 2012. Inhu-
mat a Cantallops. Isabel López
Cano. 94 anys. Va morir el 30 d’octu-
bre del 2012. Inhumada a Figueres.

Fina Saavedra Herrera. 39 anys.
Va morir el 31 d’octubre del 2012. In-
humada a Sant Miquel de Fluvià.
Sofia Casado Yagüe. 81 anys. Va
morir el 2 de novembre del 2012. In-
humada a Figueres. 

Defuncions

Figueres, novembre de 2012

Atesa la impossibilitat de fer-ho personalment,
la família agraeix molt sincerament totes les mostres
de condol rebudes per aquesta trista pèrdua.

Carmen Bonaterra i Matas
morí a Figueres el 31 d’octubre de 2012 

confortada amb els Sants Sagraments i la Benedicció Apostòlica

A.C.S.
Els seus familiars i amics, us preguen que en tingueu un record 
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Des de 1924

TANATORI
CREMATORI PROPI

SALA DE CERIMÒNIES
FLORISTERIA PRÒPIA AL TANATORI

servei permanent 24 hores
Tel. 972 50 12 12

FAX. 972 50 97 42
Passeig Cementiri, 17 - FIGUERES
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Necrològiques
Aniversaris

Esqueles fins
dilluns al migdia

Tel. 972 51 07 15
Fax 972 67 36 61

publicitat@emporda.info
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Necrològica

illuns de la setmana
passada ens va deixar
Jordi Vila i Parés, de
56 anys. Nascut a Fi-

gueres, vivia a Palau-saverdera
però treballava des de fa anys a
Roses, on era tot un referent en el
sector nàutic. Estava casat amb-
Carmen Hornos Quintana i tenia
dues filles. Va ser acomiadat di-
marts a la parròquia de Santa
Maria.
Jordi Vila ha estat un personatge
excepcional, en tots els sentits.
Era patró de la seva pròpia em-
presa de vaixells, el Don Pancho i
el Pepita, amb els quals transpor-
tava turistes i submarinistes, amb
una especial vinculació amb el
Club Geas de l’Empordà. També
va excel·lir en l’elaboració de ves-
tits de neopré de la marca Star
France i com a patró voluntari de
l’embarcació de salvament de la
Creu Roja. Simpàtic, sorneguer,

bon conversador, va tenir una ac-
tuació destacada en el recent re-
trobament dels descendents dels
mariners naufragats en el Saint
Prosper a la Badia de Roses. A la
foto superior el veiem tal com
era, amb un adhesiu al front du-
rant un viatge de submarinistes
al Mar Roig.

D

JORDI VILA I PARÉS
EMPRESARI NÀUTIC, ENS HA DEIXAT ALS 56 ANYS

DACO

n el moment de la
creació de la nostra
entitat, l’Estació Nàu-

tica Roses-Cap de Creus, sor-
tint d'una reunió de l'Ajunta-
ment, en Jordi ens va explicar
la seva malaltia. Ens va dir:
“Estic al vostre costat però
ara he de lluitar per curar-
me”. 

Fa dos anys i mig d’aquell
frapant missatge d’un home
valent. La setmana passada,
ple de projectes i il·lusions,
ens va deixar. Parlar d'ell és
parlar d'un home de mar, un
apassionat pels fons marins
del Cap de Creus. Un home
disposat a sortir al mar fes el

temps que fes a auxiliar a qui
ho necessitava. Una persona
que creia fermament amb el
potencial que té la badia de
Roses. Junts vàrem organit-
zar la primera arribada dels
Reis per mar o les excursions
de nit a Cap Norfeu amb el
Don Pancho... i tants altres
projectes per potenciar el nos-
tre estimat poble. 

Benvolgut Jordi, has de sa-
ber que els companys de l'Es-
tació Nàutica Roses-Cap de
Creus et trobarem molt a fal-
tar però el teu esperit i la teva
passió per aquesta badia con-
tinuarà sempre entre nosal-
tres. 

E

APUNTS

UN HOME DE MAR

Miquel Gotanegra
President de l’Estació Nàutica  Roses-Cap de Creus
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Vilafant, 29 d’octubre de 2012
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NOTA D’AGRAÏMENT

La família

Pineda-Ginjaume
atesa la impossibilitat de fer-ho personalment, agraeix les mostres

de condol rebudes amb motiu de la defunció de

Maria Rosa Ginjaume Soler
esdevinguda el dia 29 d’octubre de 2012

Breu

El poble de Sant Miquel de Flu-
vià ha viscut amb consternació la
mort en accident de trànsit d’una
veïna de 39 anys, Fina Saavedra.
El vehicle que conduïa va sortir de
la carretera per causes que es des-
coneixen i va anar a parar a una
riera, entre Sant Martí d’Empú-
ries i Sant Pere Pescador,  el 31
d’octubre, pels volts de 2/4 de 3
de la tarda. Al lloc del sinistre van
acudir els Mossos, els Bombers i
un mitjà aeri amb membres del
Grup d’Actuacions Especials, una
ambulància del SEM i la Policia
Local. REDACCIÓ | L’ESCALA

Consternació a Sant
Miquel per la mort en
accident d’una veïna

SINISTRE CIRCULATORI

Els Mossos d’Esquadra han de-
tingut tres veïns de Figueres, dos
de nacionalitat senegalesa i un de
gambiana, acusats d’haver comès
robatoris amb força en cinc habi-
tatges de segona residència de
Llançà. Els robatoris s’haurien co-
mès la matinada del 22 al 23 d’oc-
tubre i en tots els casos els lladres
haurien accedit a dins dels im-
mobles forçant portes o finestres.

Una vegada a dins dels habitat-
ges, els lladres van robar tot tipus
d’objectes de valor que poguessin
transportar fàcilment, com elec-
trodomèstics i aparells electrò-
nics, segons han informat fonts
dels Mossos. Els agents van loca-
litzar els presumptes autors dels
robatoris i els van detenir el 30
d’octubre passat quan circulavan
en un cotxe, en què van trobar ob-
jectes presumiblement robats.

LLANÇÀ | REDACCIÓ

Tres detinguts per robatoris
en cinc habitatges a Llançà

CUJEDA
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ROSES ACTUALITAT12

L’Ajuntament de Roses ha
aprovat les ordenances fiscals
amb vista al proper any 2013. La
tònica general dels impostos i les
taxes és de la rebaixa i la conten-
ció. Entre els impostos que es
baixen hi ha l’Impost sobre Béns
Immobles (IBI) i l’impost de cir-
culació. 

Durant la presentació de les
novetats de les ordenances, el re-
gidor d’Hisenda de l’Ajunta-
ment de Roses, Manel Escobar,
ja va voler deixar clar en tot mo-
ment que la intenció del consis-
tori passava per donar un cop de
mà a les  famílies i/o negocis del
municipi que ho estan passant
més malament. “Si sumem les
rebaixes o bonificacions hi ha ro-
sincs que podran estalviar-se

unes quantitats importants”, ex-
plica el regidor rosinc.

Impost de circulació 
El consistori ha decidit rebaixar
el tipus impositiu de l’IBI per al
2013 i, per al proper any, passa-
rà del 0,7350 al 0,6800. Aques-
ta decisió suposarà una rebaixa
de la quota per als ciutadans que
paguin aquest impost a Roses.
L’impost de circulació reduirà la
seva tarifa, en aquest cas, en un
1,8%.

D’altra banda, els impostos de

construcció, d’activitats econò-
miques i de plusvàlua es matin-
dran sense canvis respecte al
2012.

Les taxes i els preus públics
s’han congelat i els serveis de ce-
mentiri, grua, mercat cobert i els
serveis de temporada mantin-
dran les tarifes vigents. En
aquest darrer apartat s’introdu-
eix una bonificació d’entre el
20% i el 50% per a les terrasses
del passeig marítim que obrin
durant tot l’any.

La taxa de subministrament
d’aigua mantindrà les tarifes vi-
gents, consolidant d’aquesta ma-
nera la rebaixa del 2% que es va
dur a terme durant el 2012.

Preus públics
La biblioteca, l’arxiu, el teatre, els
casals o el transport escolar man-
tindran les tarifes actuals. Pel
que fa a la llar d’infants, també es
matindrà la quota que està xifra-
da en 139 euros mensuals. En
aquest apartat, des de l’equip de
govern es va voler destacar l’es-
forç que es fa des del consistori ja
que, del cost total del servei, l’A-
juntament es farà càrrec del 72%.

Pel que fa a la utilització de de-
pendències i equipaments muni-
cipals destaca que els matrimo-
nis que celebrin el seu casament
a la Ciutadella de Roses o al cas-

tell de la Trinitat estaran exempts
del pagament de la taxa corres-
ponent. Aquesta bonificació no-
més s’aplicarà en el cas que el
convit se celebri en un restaurant
o establiment del municipi.

ROSES | DÍDAC MORENO

Roses manté la
quota de la llar
d’infants municipal

El consistori aprova unes ordenances basades
en la congelació de gairebé tots els apartats

�

ORDENANCES FISCALS 2013

a poc vam aprovar a
Roses les ordenances
fiscals per al 2013.
Gràcies a una situació

econòmica sanejada, hem pogut
congelar les taxes i fins i tot bai-
xar-ne algunes.  Ho fem perquè
la nostra prioritat és la lluita
contra la crisi i suavitzar l’impac-
te que aquesta té en la vida dels
ciutadans. A més, volem afavorir
l’activitat econòmica i ajudar els
petits empresaris a tirar enda-
vant els seus negocis i a mantenir
i crear llocs de treball. Sortir de
la crisi continua sent l’objectiu
principal del Partit Popular. Les
mesures que prenem i proposem
van encaminades a la recupera-
ció econòmica, malgrat que al-
gunes comportin sacrificis per a

tots. Però calia actuar, perquè no
podíem continuar de braços cre-
uats veient com el deute pujava,
l’economia es deteriorava i es
destruïen milions de llocs de tre-
ball a tot Espanya. Fins i tot el
mateix president dels Estats
Units ha manifestat que el go-
vern socialista no va reaccionar
amb rapidesa davant la crisi. 

Queda clar que el temps és molt
valuós i que hem de concentrar es-
forços en buscar solucions als pro-
blemes reals dels ciutadans. I això
és el que ha deixat de fer el Govern
de la Generalitat. El president Mas
no ha pensat en els 840.400 cata-
lans que són a l’atur (85.700 a la
demarcació de Girona), que volen
una feina per poder tirar endavant
el seu projecte de vida i no la tro-

ben. Ha deixat de banda les ur-
gències dels ciutadans per perse-
guir una quimera i començar un
camí que no sabem on ens porta-
rà. La incertesa afegeix malestar
social i la confrontació amenaça la
convivència. Jo, que em sento tan
català com espanyol, no vull haver
de creuar una frontera quan vagi a
veure amics i familiars a la resta
d’Espanya. També em sento euro-
peu, i ara per ara sabem que una
Catalunya independent quedaria
fora de la Unió Europea. Sé que al-
guns viuen d’il·lusions i creuen que
la UE modificaria el que calgués
per no deixar-nos fora, però això
són hipòtesis amb poca base. La
veritat és que el camí és molt incert
i ara menys que mai és moment
d’aventures que no sabem on ens

portaran. És moment de sumar es-
forços per sortir de la crisi econò-
mica que és el veritable problema
dels ciutadans i la causant del seu
malestar. És moment de polítics
responsables, que treballin de va-
lent per a objectius concrets, amb
una finalitat clara, que ha de ser so-
lucionar els problemes que tenim,
no crear-ne de nous.

El 25 de novembre hem d’a-
postar per un govern responsable
que no defugi de les seves respon-
sabilitats i tots els que no volem la
independència, que volem unió i
no volem confrontació, que volem
ser espanyols i catalans hem d’a-
postar pels que diuen sense mati-
sos “Catalunya sí, Espanya tam-
bé”, com fem des del Partit Popu-
lar Català.  

F

TRIBUNA

SORTIR DE LA

CRISI ENCARA

ÉS LA

PRIORITAT 

MANEL
ESCOBAR
Regidor d’Hisenda i portaveu del PPC 
a l’Ajuntament de Roses

LA REGIDORA D’ESPORTS DE L’AJUNTAMENT DE ROSES, Anna Jorquera, ha
estat escollida nova cap comarcal de la Joventut Nacionalista de Catalunya
(JNC) de l’Alt Empordà, en el marc de l’assemblea extraordinària que s’ha
celebrat, recentment, a Figueres. Jorquera, de 27 anys, agafa el relleu d’Oriol
Comas.

�

Jorquera, cap comarcal de la JNC

EMPORDÀ

Des d’aquest dilluns 5 de no-
vembre, l’inspector i fins ara cap
de la comissaria de Mossos d’Es-
quadra de Roses, Xavier Domè-
nech, ha estat traslladat a l’ABP

del Gironès-Pla de l’Estany, en
substitució de l’intendent Xavier
Creus, que anirà a fer de sotscap
a la regió Metropolitana Nord.
Al capdavant de l’ABP rosinca,
de moment, hi haurà el que fins
ara ara n’era el sotscap, el sots-
inspector Gabriel Garcia. REDACCIÓ

| ROSES

Breus

El projecte per construir a Ro-
ses del Museu d’elBulli segueix
sense avançar i, en aquests mo-
ments, es troba aturat sine die.
Després que fa uns mesos des del
consistori s’oferissin a Ferran
Adrià més de deu espais per po-
der situar aquest equipament,
des d’aleshores no s’ha produït
cap més trobada per donar un
pas més en aquesta iniciativa.
Adrià i el seu equip es troben cen-
trats, en aquests moments, en
desencallar un altre projecte que
està en marxa, elBulli Founda-
tion. REDACCIÓ | ROSES

El Museu d’elBulli, 
de moment, a la nevera

PROJECTE ATURAT

TRASLLATS ENTRE ELS CAPS

Noranta-tres empreses s’han presentat a la redacció del projecte de
la nova escola Montserrat Vayreda que s’està tramitant des de la po-
blació. D’altra banda, encara es tramita la nova adjudicació per aca-
bar el vial Nord que ha de donar accés al centre i que una empresa va
abandonar l’obra per la seva situació econòmica. A l’agost, es va lici-
tar la redacció del projecte que té un termini d’execució de quatre me-
sos i un cost de 371.000 euros. El projecte s’esperava que a principi
d’any estigués enllestit. Segons l’alcalde de Roses, Carles Pàramo, es
va al ritme que requereix revisar una quantitat tan elevada d’ofertes
i que els tràmits segueixen el seu curs. REDACCIÓ | ROSES

93 empreses es presenten a la redacció
de la nova escola Montserrat Vayreda

TRAMITACIÓ OBERTA

Canvis al capdavant de
la comissaria de Mossos

Impost de circulació
Aquest és un dels impostos que es
rebaixa amb vista al proper any
2013. Tambe es rebaixa el tipus im-
positiu a l’IBI.

Quota de la llar d’infants
La llar d’infants municipal mantindrà
la quota mensual d’aquest any 2012.
L’Ajuntament es fa càrrec del 72%
del cost total.

Taxa d’aigua
La taxa del subministrament d’aigua
mantindrà les tarifes vigents. D’a-
questa manera es consolidarà la re-
ducció del 2% realitzada per com-
pensar l’increment de l’IVA.

-2%

139 EUROS

-1,8 %

LA XIFRA

No pagarà taxa d’ocupació 
qui es casi a la Ciutadella 
o al castell de la Trinitat i facin
el convit en un local del poble

Són les ordenances que
ajuden a l’austeritat, el

manteniment de serveis i a
rebaixar la fiscalitat a les
persones”

El funcionament econòmic
d'aquest Ajuntament és

exemplar. Aquestes eren unes
ordenances per haver-les votat a
favor per unanimitat entre tots
els grups ”

«

«

CARLES PÀRAMO
ALCALDE DE ROSES

DECLARACIONS

Hem volgut  ajudar les
empreses i els comerços

amb una de les poques eines que
tenim a l’Ajuntament”

«

MANEL ESCOBAR 
REGIDOR D’HISENDA
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els fruits recollits. Els projectes
que funcionen s’han de retroali-
mentar per tenir continuïtat en el
mateix territori

A part de les pròpies accions de la
Fundació Lluís Llach, també hi ha
persones i entitats que s’han afegit
al projecte amb el seu suport. Crec
que és el cas del Pòsit de Roses.

I tant, un ajut molt ben rebut.
Nosaltres anem a plorar i ells ens
ajuden. El Pòsit de Roses és un
bon aliat nostre, ens aconsegueix
roba bona per als mariners a pre-
us molt barats. Ells allà no tenen
maquinària i necessiten vestits
molt forts, encara que no hi fa
fred, per a poder treballar a la
mar.

No és l’únic ajut que reben...
Sortosament, no. La Universi-

tat de les Illes Balears ens està fent
una feina impagable amb el tema
d’equipaments informàtics. Pep
Guardiola ens ha cedit uns por-
tàtils; el Barça, material esportiu,
i ‘la Caixa,’ diners. No són mo-
ments per esperar-ne, però quan
arriben són benvinguts.

Quins són els seus objectius amb
la informàtica, dins del projecte
Anem més lluny, en una regió on,
per no tenir, en alguns poblats no
tenen ni llapis per escriure?

Aquest és un tema polièdric. Els
permet començar, allà, encara
que sembli estrany, ja que tenen
molta cobertura telefònica. La in-
formàtica serà una gran eina pe-
dagògica gràcies als ordinadors i
les impressores que hem aconse-
guit i que els hi portarem. Si un
nen o una nena pot avançar en els
estudis, quan arribi a Dakar, la
gran capital, estarà perdut perquè
allà treballen a la manera euro-
pea de les grans metròpolis. Els
nens del poble estan condemnats
al fracàs si abans no han treballat
amb equips informàtics. En un

país sense llibres ni material es-
colar, l’ordinador és una eina fo-
namental. També fa que els pro-
fessors es puguin reciclar. Els  fem
arribar vint ordinadors per a l’e-
ducació secundària. La veritat és
que quan miren una pantalla i ve-
uen què hi ha i què s’hi pot trobar
obren uns ulls que els surten pels
pàmpols! Ep, no podem passar
per alt que parlem d’una zona de
pobresa profunda.

Tinc entès que ja tenen un conte-
nidor a punt per a enviar-lo cap allà
i que vostè l’acompanyarà.

Hi portem el material que co-
mentàvem, amb la col·laboració
de l’ONG NT Africa que han es-
tat els encarregats de reciclar i po-
sar a punt els ordinadors i les im-
pressores.

Perdoni l’expressió, però això deu
ser com quan aquí arriben els Reis...

Ja, ja! és molt maco, ells ho ce-
lebren molt. Han patit molts anys
de colonialisme i ara arriben uns
bojos europeus que no els dema-
nen res a canvi, ni ho farem mai!
Els senegalesos veuen que una al-
tra relació és possible. Quan es fa
una festa per estrenar una barca
o qualsevol altra cosa positiva,
això els compromet, se’n senten
responsables i procuren que el
tema funcioni.

El documental Yayoma. Un desig
d’amor, un poble i una barca, fet per
Lluís Danés i vostè, de la producto-
ra Brutal Media, és tot un al·legat
d’intencions. 

El documental m’emociona,
veus que hi ha una fita, unes il·lu-
sions. Però la realitat ho supera,
aquella gent és fantàstica, hau-
ríem d’aprendre moltes coses
d’ells.

P

R

P

R

P

R

R

P

R

P

R

P

Dues imatges de les estades de Lluís Llach a la regió de Palmarín, on la
seva Fundació està desenvolupant dos projectes de cooperació social. Si voleu
col·laborar-hi, podeu fer aportacions al número de compte de ‘la Caixa’ 2100-
0859-21-0200437787 o fent-vos socis. Visiteu www.lluisllach.cat.

�
Presència Llach se sent com un padrí feliç

EL NÚMERO 1

s de
arxar 
GARRIDO

FUNDACIÓ LLACH

«Hi ha ajuts que a l’arribar

a l’Àfrica es converteixen 

en noves colonitzacions, 

no és el nostre cas»

«El Pòsit de Roses és un

bon aliat nostre, ens aporta

roba bona per als mariners a

preus molt barats»

41
11
1

uan ens pregunten
com ens van les coses
hauríem de contestar

que no ens podem queixar, tot
i que de motius no ens en
manquen, però si mirem un
pèl més enllà ens adonarem
que hi ha gent que té encara
més raons per fer-ho.

Gent que ni tan sols té el
més essencial per viure, ni la
manera d’aconseguir-ho sen-
se ajuda.

Fundacions i ONG fan una
feina que mai haguessin pen-
sat poder fer aquelles benin-
tencionades col·lectes del Do-
mund o els dies de la bandere-
ta de fa dècades, on la gent
era poc receptiva per la desco-

neixença del destí i la manca
de mitjans.

Avui es tracta de posar al
seu abast els mitjans perquè
ells siguin els amos de les se-
ves vides sense haver de mar-
xar, perquè siguin autònoms,
lliures a casa seva.

Actualment, la solidaritat

és còmoda, és controlable, i
no només desgrava a Hisen-
da, també ho fa a les cons-
ciències col·lectives.

En Lluís Llach és un paio
sense filtre, que posa en
aquesta Fundació el mateix
entusiasme i dedicació com
ho va fer durant 40 anys amb
la música, a fer bon vi, a
col·laborar en la processó de
Verges, en els projectes dels
amics o en el compromís amb
les seves idees.

La Fundació Lluís Llach és
probablement la seva millor
composició i, malgrat els
temps que vivim, ara som nos-
altres els qui hauríem de fer-li
els cors i l’acompanyament.

Q

APUNTS

LA MILLOR

COMPOSICIÓ

Raül Garrido
Articulista

Col·laborador de la Fundació 
Lluís Llach

CUJEDA
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LOTS I PANERES
DE NADAL

40
97
9

41
10
9

L’aprofitament i la preservació
dels boscos empordanesos ha es-
tat un tema tractat en les ante-
riors edicions de les jornades
L’Empordà, el paisatge com a ac-
tiu econòmic, organitzades per
l’Institut d’Estudis Empordane-
sos, el Setmanari de l’Alt EM-

PORDÀ i Via Pirena. En la pri-
mera convocatòria, la Jonquera
va acollir una interessant sessió
dedicada a parlar de l’aprofita-
ment del suro i el seu valor en el
paisatge empordanès.
Després dels focs de juliol, les Jor-
nades reprenen el fil d’aquells ar-
guments per a convocar una tau-
la rodona amb experts vinculats
aqmb el territori i la seva massa
forestal sota el títol La gestió dels
boscos empordanesos.

La sessió té lloc aquest dissab-
te, a partir de les 10 del matí, al
centre cultural Can Laporta de la
Jonquera. L’acte és obert a tot-
hom. Després de conèixer els
punts de vista dels ponents s’o-
brirà un torn de participació per
als assistents. Els temes tractats
s’inclouran en les coinclusions de
la tercera edició d’aquestes prolí-
fiques jornades sobre paisatge i
economia.

LA JONQUERA | REDACCIÓ

Se celebra aquest dissabte al matí 
al centre cultural Can Laporta de La Jonquera
�

Debat sobre la
gestió dels boscos
empordanesos

� Dissabte, 10 de novembre.
� Can Laporta de La Jonquera. 10 h.
Taula rodona sobre la gestió dels
boscos empordanesos. 
� Ponents: Oriol Armet, gerent 
del Consorci de les Gavarres; Toni
Gorgot, propietari forestal; Jordi
Sala, director general de Desenvolu-
pament rural de la Generalitat; 
Xavier Laporta, tècnic forestal Coo-
perativa Foresterra; Jordi Sargatal,
naturalista. � Entrada lliure.

L’ACTE

NAVEGACIÓ AMB EL CATAMARÀ MÀGIC. El biòleg Josep Maria Dacosta va ser l’encarregat de portar a terme la visita
guiada pel litoral rosinc, aquest dissabte al matí, fins a la península de Cap Norfeu. La sortida, programada dins de les
terceres Jornades l’Empordà, el paisatge com a actiu econòmic, va ser organitzada conjuntament amb l’Estació Nàutica
Roses-Cap de Creus i l’empresa del catamarà Màgic, a bord del qual es va fer aquesta singladura divulgativa. Dacosta
va explicar als viatgers les principals pecualiaritats ambientals, paisatgístiques i geològiques de tots els indrets
destacats de la ruta. La visita va servir per a comprovar, un cop més, la importància patrimonial, en tots els àmbits,
d’aquest punt del parc natural de Cap de Creus. Durant el recorregut també es va poder constatar la presència constant
de senderistes i ciclistes que segueixen el camí de ronda. La sortida també va
servir per recordar la figura del patró rosinc Jordi Vila Parés, desaparegut
recentment.

�

Visita guiada per conèixer cap Norfeu

SANTI COLL

Galeria d’imatges a
www.emporda.info

L’empresari Rinaldo Muscolino va signar el passat 18 d’octubre els
drets de compra a l’Incasol de la finca coneguda com a Torre Mor-
nau. Amb l’objectiu de poder fer front al pagament de l’import total
de la propietat, l’empresari està gestionant  la incorporació al seu pro-
jecte d’aportacions públiques i privades, ciutadanes i d’ONG.

Acció per adquirir la finca de la Torre Mornau

III JORNADES «L’EMPORDÀ, EL PAISATGE COM A ACTIU ECONÒMIC»�

CUJEDA
Resaltado
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GAT I GOS
PER LLUÍS PUIGBERT

n el pendent verd de
l’herba tendra, un gran
cercle vermell amb la
lletra enya groga, ben

vistent, al mig. Tot fet amb flors vi-
ves, que es veuen d’una hora lluny.
Això a Logroño, capital de la Rio-
ja, al costat del nostre hotel. Em
recordo ara, per associació d’idees,
de la ce trencada que de vegades
s’ha emprat per representar el
nom de Llançà, en la propaganda
turística. 

Aquesta ciutat de Logroño, vora
Navarra i Álava, de més de cent
mil habitants, la trobo neta i poli-
da, ben voltada de zones verdes,

com aquesta que contemplo, dita
de San Miguel, amb la seva bassa
amb dos cignes i una munió d’à-
necs i coloms. Fa vint-i-set anys
que vaig ser-hi, aquí, i no em va
semblar igual.

Amb la Colla del Ranxo llan-
çanenca hem gaudit, com cada
any, d’una setmana de vacances.
Coses i coses: velles catedrals i
convents –pedres relliscoses amb
la pluja menuda–; poblets de la
sierra, tan semblants als d’Eus-
kadi; museus d’art sacre i, a tau-
la, guisats amb xoriço, rabo de
toro, pebrots vermells farcits, es-
pàrrecs cojonudos, bons vins del
país… Santo Domingo de la Cal-
zada, “donde cantó la gallina
después de asada”; San Millán de
la Cogolla –el monestir de Yuso,
a la vall–, amb les Glosas Emilia-
nenses, primera peça amb rastres
de castellà antic; el poblet de
Berceo, bressol del frare Gonza-

lo, el dels Milagros de Nuestra
Señora: “Yo maestro Gonçalvo de
Verceo nomnado / iendo de rome-
ria caeçí en un prado / verde e
bien sençido, de flores bien pobla-
do, / lugar cobdiçiadero para
omne cansado”…

Ens arribem fins a Vitoria-
Gasteiz, en un dia plujós, i també
a Laguardia. Olite, en terres na-
varreses, amb el seu palau reial.
Haro, centre neuràlgic dels vins
de Rioja, Calahorra, Ezcaray…
Antics casals, places porxades;
vessanes i vessanes de vinyes, ara
tocades de roig, un turó rere l’al-
tre. Les nits logronyeses de la ca-
lle del Laurel, amb el seu chiqui-
teo. Els albergs de pelegrins a
Santiago, pels carrers els veus, a
petits grupets, a peu o amb bici-
cleta…

Les bodegues Campo Viejo, als
afores de Logroño, ens acullen i
ens mostren les seves incompta-

E

SUPORT A UN VEÍ
Gran feina dels Afectats
per les Hipoteques 

La pressió d’un grup de
persones a la porta

d’un bloc de pisos en què un
veí havia de ser desnonat ha
fet possible que se suspengui
l’ordre per desallotjar-lo. Els
manifestants van ser convo-
cats per la Plataforma d’Afec-
tats per les Hipoteques.

1

AIRES

DE LA RIOJA

Josep Maria
Salvatella

Escriptor

PER DAVANT

EFECTES COLATERALS
Les perruqueries 
i la festa d’Octopussy

Diuen els que hi van
anar que la gent es va

mudar de veritat per anar a la
festa retrospectiva d’Octo-
pussy. També hi ha qui diu, de
bon rotllo, que les noies ana-
ven tan ben pentinades que
les perruqueries de la comar-
ca en van dir bé.

2

CAMP INEXPUGNABLE
Vilatenim fa gaudir els 
aficionats del Figueres

En el debut a Tercera
Divisió, la Unió ha fet

del seu estadi un fortí: quatre
victòries, un empat i zero der -
rotes. Amb aquest panorama,
els unionistes que s’apropen a
Vilatenim s’asseguren un bon
espectacle per part de l’equip
d’Arnau Sala i Xavi Punsí.

3

any 1940, un grup d’oceanògrafs liderats
pel nord-americà Walter Munk van estar
observant una onada i la van seguir du-

rant set milles, des que va néixer a les costes de
l’Antàrtida fins que va morir en trencar a les d’A-
laska dues setmanes més tard.

Aquests científics van iniciar aquest experi-
ment perquè en un moment donat es van pre-
guntar “què és una onada?” i com a bons cientí-
fics van decidir observar-ne una per veure’n el pro-
cés des del seu naixement fins a la seva mort. I van
arribar a la conclusió que una onada no és una
cosa, ni tampoc un objecte, sinó que és un procés
que neix, viu i mor a causa d’una força o energia
que –en aquest cas– tria l’aigua per a viatjar-hi a
través, ja que l’aigua que es va començar a mou-
re a l’Antàrtida no era la de l’onada que va tren-
car a les costes d’Alaska. L’aigua només puja i bai-
xa però no viatja i, en aquest cas, no va pas fer les
set milles que separen les dues costes. Però si l’e-
nergia no es destrueix, sinó que es transforma,
¿on va a parar la que ha bellugat l’aigua en forma
d’onada, quan ha trencat a l’altra riba?

Pensava en aquesta investigació científica
aquests dies de Tots Sants i no he pogut evitar de
fer un paral·lelisme entre l’energia que belluga
l’aigua per formar una onada i aquella que bellu-

ga la matèria en forma humana per configurar
una persona i fer-la viatjar a través d’una vida.

I pensava que per què serà que ens entossudim
a mirar només la part superficial de les coses, ¿per
què ens quedem només en el que veiem amb els
ulls i toquem amb les mans, i no som capaços de
mirar més enllà, o més aquí, i tractar d’observar
tot allò subjacent que hi ha en cada cosa, allò que
ho conforma, que ho mou?

Ens trobem en un punt de la història de la hu-
manitat en el qual tenim prou descobriments
científics que ens diuen que hi ha molt més del
que veiem i toquem. Fins i tot podem comprovar
en llocs tan populars com un museu de la ciència,
que els nostres sentits ens enganyen moltes ve-
gades i ens fan veure coses que no són, o coses que
són completament diferents de com les veiem.

No obstant això, ens resistim a anar més enllà
–o més aquí–i  claudiquem davant tants segles de
dirigisme, d’obediència i de creure el que ens han
dit que havíem de creure a ulls clucs, sense inves-
tigar pel nostre compte. Per por o per mandra, vés
a saber.

Però seria interessant que comencéssim a ob-
servar i a treure conclusions per nosaltres matei-
xos, i arribar a comprendre quina és l’energia que
belluga l’onada de la nostra vida.

L’

L’ONA

I LA VIDA

TRAMUNTANADES

MAR D’AMUNT

Maria Crehuet
Articulista

ins ara, el desplegament dels Mossos d’Es-
quadra a l’Alt Empordà tenia com a base
de funcionament dues comissaries princi-
pals, a Figueres i Roses, i el destacament
de Trànsit situat a tocar l’entrada de l’AP-7
a Borrassà. Aquestes dues comissaries ha-

vien de gestionar els 68 municipis de la comarca amb re-
partiment de competències no sempre prou raonables.
L’obertura definitiva d’una comissaria de districte a l’Esca-
la, la recent posada en funcionament de les dependències
estables de la Jonquera o la creació d’un espai a Portbou
avançat per l’EMPORDÀ la setmana passada, no fan altra
cosa que millorar el repartiment d’esforços. Una altra cosa

serà que hi hagi
prou efectius per a
atendre les necessi-
tats reals d’una co-
marca conflictiva
per la seva situació
geogràfica com a
espai fronterer i
vial de serveis in-

ternacional. Pel mig, no podem oblidar que l’obertura de la
macropresó del Puig de les Basses –s’obrirà alguna dia?–
també requerirà d’un nombre d’efectius tan important
com inexistent a hores d’ara. La feina dels Mossos d’Es-
quadra ha estat destacada fins ara. Les comissaries empor-
daneses han aconseguit èxits policials importants, que so-
vint passen desapercebuts però que són una realitat més
enllà de les fredes –i de vegades inútils– estadístiques. La
coordinació definitiva entre la policia autonòmica i les po-
licies locals ha de ser l’objectiu final per a aconseguir que
els esforços d’uns i altres ens ajudin a gaudir d’un país mi-
llor. Potser arribarà un dia en què tots siguin una mateixa
cosa, en tots els sentits i amb totes les atribucions. Men-
trestant, endavant amb la feina policial, sense oblidar que
els deures més importants els tenim una societat cada cop
menys cívica i més desestructurada.

F

LA PRESÈNCIA 

DELS MOSSOS 

AL TERRITORI

«La coordinació definitiva entre
la policia autonòmica i les
policies locals ha de ser l’objectiu
final per a aconseguir que els
esforços d’uns i altres ens ajudin
a gaudir d’un país millor»

Que els Mossos d’Esquadra tinguin una

comissaria de districte estable a l’Escala, 

o que la Jonquera i Portbou també gaudeixin

d’unes instal·lacions del nostre cos policial 

de referència, és una bona notícia.
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crEmEn trES VEHiclES A lA PUJAdA dEl cAStEll. La nit de Tots Sants van aparèixer cremats tres ve-
hicles a la Pujada del Castell de Figueres on estat situats els habitatges militars, a més de produir-se diverses bretolades. Els veïns de la zona 
han expressat la seva preocupació per l’augment d’accions incíviques . Pàgina 6
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Els Mossos fan més controls a 
l’N-II pel mal estat de la via

TRÀNSIT. SEGURETAT VIÀRIA Y

Redacció / ACN l PONT DE MOLINS

La carretera acumula un 
alt índex de sinistralitat 
amb 100 accidents amb 
víctimes i dotze morts en 
el que portem d’any

El mal estat de l’N-II a les co-
marques gironines obliga els 
Mossos d’Esquadra a fer-hi més 
controls del que seria habitual. 
Només en el que va d’any, aques-
ta carretera acumula ja 100 acci-
dents amb víctimes, dotze morts 
i dinou ferits greus. 

El cap de la Regió Policial de Gi-
rona, el comissari Joaquim Belen-
guer, admet que la situació en què 
es troba la via no és, ni de bon tros, 
la desitjable. “L’N-II és un proble-
ma i té alguns trams realment pe-
rillosos”, indica Belenguer. Per 
això, de manera recurrent, les pa-
trulles de Trànsit hi porten a ter-
me controls de tota mena per ga-
rantir la seguretat dels conduc-
tors que hi circulen. 

A Pont de Molins al quilòmetre 
762 de l’N-II, la setmana passa-
da diversos agents dels Mossos 

nn

d’Esquadra van efectuar controls 
aprofitant la rotonda que dóna 
accés al poble. Durant l’operatiu, 
els agents van enxampar diver-
sos conductors per diferents irre-
gularitats. Tenir la ITV caducada, 
portar més pes del permès, portar 
algun dels llums trencat o -fins i 
tot- traginar tot de ferralla al se-
ient del copilot són algunes de les 
infraccions que acaben en mul-

ta. Aquest és un dels controls que, 
de manera recurrent, els Mossos 
d’Esquadra porten a terme a peu 
de l’N-II. També se’n fan d’alco-
holèmia, de drogues o de veloci-
tat. Fins aquí, res de sorprenent, si 
no fos perquè la situació en què es 
troba aquesta carretera -i l’elevat 
trànsit que hi passa a diari- obli-
guen els agents a fer-hi més con-
trols dels habituals. n

Ocupació del 80% a 
la zona blava rosinca

MObILITaTY

nn S’ha fet públic el balanç de ges-
tió de la zona blava de Roses que 
constata que se n’ha fet un ús 
d’entre un 70 i 80% . Durant l’es-
tiu es van vendre 36.561 tiquets 
que han permès recaptar 67.836 
euros, dels quals 24.854 van a pa-
rar a les arques municipals. Amb 
la prova de zona blava que s’ha 
fet en els darrers mesos al tram 
de l’avinguda de Rhode l’alcal-
de, Carles Pàramo, ha destacat 
que les dades són bones de cara 
a la rendibilitat futura dels apar-
caments soterrats. Els gairebé 
70.000 euros s’han obtingut per 
74 dies de servei. L’Ajuntament ha 
pagat 4.489 euros de cànon a Cos-
tes. A l’aparcament del port s’han 
recaptat 142.244 euros. n

interior de CA l’AnitA. encara està per decidir l’ús de l’equipament HORA NOVA

Ajornen la consulta de Ca 
l’Anita fins després del 25-N

ROSES. JORNADA DE PORTES OBERTESY

La jornada de portes obertes 
del nou edifici de Ca l’Anita de 
Roses ha quedat ajornada fins 
després de les eleccions del 25 de 
novembre. L’activitat “estava pre-
parada”, segons  ha explicat la pri-
mera tinenta d’alcalde, Montse 
Mindan,  però la imminència de 
la campanya electoral fa que la 
jornada no es pugui organitzar

El principal argument és que la 
consulta popular a través d’en-

questes el mateix dia de la jorna-
da de portes obertes seria incom-
patible amb la llei electoral. 

El nou equipament de Ca l’Ani-
ta és un dels projectes heretats  
de l’anterior alcaldessa, Magda 
Casamitjana, però encara no ha 
entrat en servei. L’alcalde, Carles 
Pàramo, va prometre als rosincs 
que faria una consulta per decidir 
l’ús de l’equipament i altres qües-
tions com el futur de la polèmica 
façana o del molí de vent que s’hi 
va instal·lar. n

G.V. l ROSES

nn

Un ferit greu a l’N-
260 a Ordis

125 expedients 
oberts a Renfe

accIDENT

TRaNSPORT

Y

Y

nn  Una persona va quedar  
ferida greu en un accident de 
trànsit divendres a Ordis. El 
Servei Català de Trànsit va 
informar que un turisme i 
un camió havien col·lisionat 
per encalç a l’altura del qui-
lòmetre 45 de la N-260. El xoc 
va obligar a donar pas alter-
natiu en els dos sentits de 
la marxa. Quatre dotacions 
dels Bombers, dues ambu-
làncies del SEM i Mossos es 
van traslladar a la zona. n

nn La Generalitat ha obert 
125 expedients sanciona-
dors a Renfe per infraccions 
greus en la prestació del ser-
vei de rodalies i regionals, 
entre el 15 de setembre i l’1 
d’octubre. Es van suprimir 
75 trens sense transport al-
ternatiu i es van produir re-
tards en 478 circulacions. 
Aquestes infraccions estan 
tipificades amb multes que 
van dels 6.000 als 30.000 eu-
ros per cada incident. n

Les barraques de Roses, protegides

PaTRIMONIY

nn El darrer ple municipal de Roses va aprovar per unanimitat la 
declaració de béns d’interès culturals locals les barraques de pes-
cadors de Cala Jòncols i Cala Pelosa. El POUM de Roses ja recull 
aquestes barraques com a béns protegits, un fet que ha portat a fer 
un pas més en la preservació d’aquests espais constructius. n

Última sessió del 
judici contra Adrià

Roses traspassa la 
borsa d’habitatge

TRIbUNaLS gESTIóY Y

nn El cuiner Ferran Adrià ha la-
mentat “les manipulacions i la 
mala fe” de la família del seu ex-
soci a El Bulli, Miquel Horta, en 
la darrera sessió del judici que va 
tenir lloc dimecres. La família 
d’Horta demanen a Adrià i a Juli 
Soler el 84% del negoci, 76 milions 
d’euros. Els familiars de l’exsoci 
mantenen que els propietaris de 
El Bulli es van aprofitar del trans-
torn bipolar d’Horta per comprar-
li a preu baix part del negoci. n

nn L’Ajuntament de Roses ja ha 
fet els tràmits perquè el Con-
sell Comarcal gestioni la borsa 
d’habitatge de lloguer. La me-
sura s’ha pres per agilitzar trà-
mits i reduir costos. Roses ha 
acabat fent com Castelló d’Em-
púries i Figueres, que també te-
nien Oficina d’Habitatge però 
també n’han acabat traspas-
sant la gestió al Consell. Una co-
missió de seguiment de la borsa 
es reunirà semestralment. n

Tres detinguts 
per robar 
electrodomèstics  
a cinc habitatges

Redacció l LLaNÇÀ

LLaNÇÀ. MOSSOS  Y

Els Mossos d’Esquadra van 
detenir el passat 30 d’octubre 
tres homes d’entre 20 i 22 anys, 
veïns de Figueres i de nacionali-
tat senegalesa i gambiana, com 
a presumptes autors de cinc de-
lictes de robatori amb força a 
l’interior de domicilis a Llançà. 

Els Mossos van saber que la 
matinada del 22 al 23 d’octubre 
havien robat tota mena d’objec-
tes de valor, com aparells elec-
trònics i electrodomèstic,s a 
l’interior de cinc habitatges de 
segona residència. Els agents 
van començar una investiga-
ció i van localitzar els autors el 
30 d’octubre mentre circulaven 
per la carretera. Els Mossos van 
trobar alguns dels objectes ro-
bats a l’interior del seu cotxe. 

Segons la investigació, els lla-
dres havien accedit als domici-
lis després de forçar alguna de 
les portes o finestres. Una ve-
gada a dins s’havien endut tota 
mena d’objectes de valor.

Els tres homes, que tenen an-
tecedents policials, van passar 
el 31 d’octubre a disposició del 
jutjat d’instrucció en funcions 
de guàrdia de Figueres. n

nn
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Roses abaixa l’IBI i l’impost de circulació 
i congela la resta d’impostos i taxes

Redacció l ROSES  

L’equip de govern 
argumenta que les 
mesures tenen com a 
objectiu rebaixar les 
càrregues fiscals

L’Ajuntament de Roses ha apro-
vat les ordenances fiscals que 
aplicarà durant el proper exerci-
ci 2013, les quals venen marcades 
per la congelació d’impostos i ta-
xes amb el propòsit de rebaixar la 
càrrega fiscal de les famílies i em-
preses del municipi davant l’ac-
tual conjuntura de crisi econòmi-
ca. A més, en els casos de l’impost 
de béns immobles i circulació, es 
rebaixaran els tipus impositius.

Tot i que segons la darrera dada 
coneguda (setembre 2012) la ta-
xa anual de l’IPC general ha pu-
jat un 3,4%, augment al qual s’ha 
de sumar el recent increment de 
l’IVA, que en el cas del consistori 
rosinc suposa un augment d’uns 
500.000 euros a l’any en la despe-

nn

HISENDA PÚBLICA. LLUM VERD A LES ORDENANCES FISCALS PER AL 2013Y

sa destinada a la provisió de ser-
veis, l’Ajuntament no incremen-
tarà les tarifes dels tributs mu-

nicipals durant el pròxim any, el 
2013. Per tal de minimitzar l’in-
crement del 6% addicional es-

tablert enguany per l’Estat, així 
com l’augment que es ve produint 
anualment des de l’aplicació dels 

nous valors cadastrals revisats a 
Roses l’any 2004, el consistori ro-
sinc rebaixa el tipus impositiu de 
l’IBI per al 2013, i aquest  passa-
rà del 0,7350% a un 0,6800%, fet 
que implicarà una rebaixa de la 
quota. Per la seva banda, l’import 
de circulació reduirà la seva tari-
fa en un 1,8%, mentre que els im-
postos de construcció, d’activi-
tats econòmiques i de plusvàlua 
es mantindran sense canvis res-
pecte a 2012.

L’ordenança que regula els ser-
veis municipals estableix que els 
serveis de cementiri, grua, mer-
cat cobert i serveis de tempora-
da mantenen les tarifes vigents. 
En aquest darrer apartat, s’intro-
dueix una bonificació d’entre el 
20% i el 50% per a les terrasses de 
la zona del passeig que obrin du-
rant tot l’any.  En l’apartat de preus 
públics com biblioteca, arxiu, te-
atre, llar d’infants, transport es-
colar, casals, activitats esporti-
ves i tallers de joventut es man-
tenen tarifes, mentre que l’escola 
d’adults i els tallers i seminaris de 
promoció econòmica es fixen ta-
rifes en funció dels cursos. n
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Després de la Jonquera, Portbou 
també tindrà oficina de Mossos

Redacció l PORTBOU

L’Ajuntament de Portbou  i el Departament d’Interior han arribat a un acord per a la instal·lació de la seu de la 
Policia catalana al municipi per principis de l’any que ve. L’oficina s’ubicaria als baixos del Consistori

SEGURETAT.MÉS OFICINES DELS MOSSOS D’ESQUADRAY

Després d’anys de reivindica-
cions sembla ser que Portbou po-
drà tenir una oficina dels Mossos 
d’Esquadra. L’alcalde del muni-
cipi el convergent, Josep Lluís Sa-
las, ha confirmat que han arribat 
a un acord amb el Departament 
d’Interior perquè la seu de la Po-
licia catalana sigui una realitat a 
partir del gener de l’any que ve.

Ja fa temps que Portbou reclama 
una oficina dels Mossos d’Esqua-
dra. I és que quan es dóna un avís 
per la presència policial el temps 
d’espera pot ser de més de mitja 
hora. L’alcalde assegura que és 
bàsic per Portbou  tenir aquest 
servei i més com a municipi fron-
terer .

Segons l’acord amb el depar-
tament de Felip Puig, la seu dels 
Mossos a Portbou es podria ubi-
car als baixos de l’Ajuntament on 
ara hi ha l’ambulatori i l’objectiu 
seria poder arribar a tenir vuit 
agents. 

A finals de juliol es va posar en 
marxa a la Jonquera el mòdul que 
fa les funcions d’oficina dels Mos-
sos d’Esquadra. n

nn

Mor a Sant Pere 
en caure a la riera

Troben el cos del 
noi desaparegut

Duien a la maleta 
48 kg d’haixix

AccidEnT dE TRànSiT

A ROSES

dOBlE dETEnció

Y

Y

Y

nn Una dona va morir dime-
cres a primera hora de la tar-
da en caure amb el cotxe en 
una riera mentre circulava 
per la carretera dels càm-
pings, que va de Sant Pere 
Pescador a Sant Martí d’Em-
púries. La v íct ima, de 39 
anys, era veïna de Sant Mi-
quel de Fluvià, i malgrat que 
encara s’investiguen les cau-
ses de l’accident, la hipòte-
si que pren més força és que 
el vehicle rellisqués després 
d’agafar un revolt (perquè la 
calçada era molla), just a la 
sortida de Sant Martí. n

nn Uns pescadors que fei-
nejaven per la badia van lo-
calitzar dimecres al matí el 
cos sense vida del jove fran-
cès que havia desaparegut a 
Roses durant el temporal del 
18 d’octubre. El noi, francès 
de 28 anys, estava pescant 
en una zona de roques de la 
carretera de Canyelles quan 
va desaparèixer. La setmana 
passada ja s’havia suspès la 
recerca. n

nn La Guàrdia Civil va dete-
nir la setmana passada a la 
Jonquera dos joves d’origen 
marroquí que portaven 48 kg 
d’haixix amagats al cotxe. La 
droga anava embolcallada 
en paquets lligats amb cin-
ta adhesiva, i els detinguts 
-de 27 i 32 anys- l’havien in-
tentat dissimular posant-la 
a dins d’una maleta i d’una 
bossa de mà. Els van enxam-
par durant un control ruti-
nari mentre intentaven cre-
uar la frontera. n

L’oficina dels Mossos d’Esquadra a l’Escala va 

El Sindicat de Policies de Cata-

celebrar dijous passat el 15è aniversari amb un ac-
te en què el subdirector territorial d’Interior, Al-
bert Ballesta, va anunciar que ja es treballa en el 
reconeixement com a comissaria de districte. Això 

lunya (SPC) i el Sindicat de Mos-
sos d’Esquadra de Comissions 
Obreres (SME-CCOO) han denun-
ciat el mal estat en què es troba la 
comissaria de districte de la Jon-
quera, que es va inaugurar fa no-
més tres mesos. La gota que va 
fer vessar el got va ser la inunda-
ció que van patir les instal·lacions 
la matinada del 21 d’octubre: l’ai-
gua procedent de l’abundant plu-
ja que va caure es va filtrar per 
les juntes del sostre i les parets 
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Previsió de més serveis i efectius

Denuncien el mal estat de la comissaria, que es va inundar

Y

Y

15È AniVERSARi dE l’OFicinA dElS MOSSOS A l’EScAlA

lES nOVES inSTAl·lAciOnS dE lA jOnqUERA, A inSPEcció dE TREBAll dE GiROnA

suposaria més serveis i també més efectius. L’oficina 
de denúncies escalenca ja exerceix bona part de les 
funcions de comissaria. És pionera en el treball con-
junt entre Mossos i Policia Local. Va ser la primera de 
Catalunya en experimentar la coordinació. n

i va obligar els agents a tancar 
les instal·lacions, ja que fins i tot 
cobria la caixa de llums. Davant 
d’aquesta situació, els sindicats 
han presentat una denuncia a la 
Inspecció de Treball de Girona de-
manant que se solucionin també 
altres deficiències que pateixen 
els dos mòduls prefabricats. D’al-
tra banda, els agents també de-
nuncien la “greu manca de mate-
rial” de la comissaria (no disposen 
de cap vehicle tot terreny, el ma-
terial policial està deteriorat...). nwww.youtube.comTESTIMOnI. Dos vídeos mostren les columnes d’aigua i el terra inundat
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Els colors dels dies
Tardor xerraire. Darrerament sento amb freqüència 

l’afirmació “jo no escolto les notícies per no deprimir-me”. 
Mentre els tertulians dels mitjans de comunicació vaga-
regen per debats interminables i repetitius, al carrer es fa 
evident la sensació de saturació emocional. Sens dubte, 
la política interessa a la ciutadania molt més del que ens 
podien fer creure els índexs d’abstenció a què estàvem 
acostumats fins fa poc. Aquesta circumstància és fruit 
de la situació social, que està desbordant totes les previ-
sions i que ens farà replantejar la nostra manera de viure. 
També és cert que el fet d’evitar segons quines notícies 
no significa desentendre’s del nostre entorn social i dels 
problemes reals que tenim. Continuem formant part d’as-
sociacions. Seguim trucant la porta del veí per pregun-
tar-li com està o demanar-li sal, si és el cas; guardem els 
taps de les ampolles de plàstic perquè hi ha famílies que 
no tenen recursos per operar un fill malalt i valorem més 
que mai la feina d’entitats com el Banc dels Aliments o 
Càritas. En molts casos, “no escoltar les notícies” es con-
verteix en una forma de compromís actiu, una manera 
de dir “no vull que el desànim m’arrossegui, però formo 
part de la xarxa, podeu comptar amb mi”.  Aquesta reali-
tat respon a la necessitat de protegir-se d’un excés d’in-
formació negativa, sovint tendenciosa, que es retroali-
menta contaminant l’ànim de moltes persones i que no 
ajuda a resoldre ni encarar els reptes que se’ns presenten. 
L’impuls del passat onze de setembre té la particularitat 
d’haver sabut superar el discurs victimista de la societat 
catalana i aquesta és la garantia de la nostra força, sempre 
que sapiguem estar al lloc que ens correspon.  La situació 
actual no permet mitges veritats polítiques ni rebeque-
ries de rabadà pessebrista o exabruptes de costellada. 
Aquesta crisi és una sacse-
jada forta que fa trontollar 
tot allò que no és sòlid. La 
victòria rau en no desani-
mar-se i evitar caure en la 
provocació i en batalletes 
estèrils, quan està en joc la 
qualitat de vida de molts 
ciutadans. La tardor avança, entre el Halloween man-
llevat i els dies de crisantems i, si els polítics de l’Estat no 
paren d’udolar, haurem d’entrenar-nos a pastar panellets 
i xiular per no respondre a la provocació.

de xais, llops i gossos. Abans he dit “udolar”, com fan 
els llops, que tenen mala premsa perquè atacaven els ra-
mats quan tenien gana. Vull recordar que els gossos són 
llops domesticats i tots tenim per segur que es comporten 
com animals afables i tranquils. Per què establim tanta 
diferència entre uns i altres? Afirmem que “l’home és 
un llop per a l’home”, en el sentit més despectiu de l’ex-
pressió i, en canvi, parlem del gos, en genèric, com a “mi-
llor amic de l’home”. M’aventuro a dir que aquest és un 
bon exemple de la dualitat present en la natura humana: 
l’instint salvatge, representat pel llop, i l’esforç evolutiu 
que imprimeix l’educació, característic del gos. Aquests 
dies hem pogut veure l’estrena de “Tornem després de 

nn

la publicitat”, un muntatge dramatúrgic 
de la companyia La Soga dels figuerencs 
Carles Mallol i Marta Corral. L’obra parla 
de la violència latent en l’ésser humà, esce-
nificada en “programes escombraria” dels 
que engreixen les cadenes televisives. Els 
personatges hi generen conflictes ficticis 
que s’acaben materialitzant i recreant. De 
sempre, l’art ha burxat en la naturalesa hu-
mana, en els conflictes que provoquen els 
nostres petits egos, a la recerca de sentit. 
Però hi ha un art que s’interessa per l’an-
hel d’amor i de bellesa, amb la voluntat de 
supeditar l’instint més primari i de reco-
nèixer la dimensió espiritual de la persona. 
Sovint desaprofitem la nostres capacitats 
de transformació personal, d’empatia amb 
els altres; subestimem també la nostra res-
ponsabilitat en la creació de pensaments i 
d’idees constructives que millorin la prò-
pia vida i la dels altres. Sembla que encara 
no hàgim entès de què va l’obra: no es trac-
ta de sobreviure sinó de viure amb tots els 
sentits, respectant la terra, essent creatius 
i adaptant-nos a les necessitats de canvi. 
No és això el que proclama el tarannà em-
pordanès? Rauxa, seny, obertura de ment. 
El moment és tan crucial que requereix un 
canvi de consciència. n

«No es tracta de 
sobreviure sinó de 
viure»

l’espiral

«L’impuls del passat 
onze de setembre té la 
particularitat d’haver 
sabut superar el discurs 
victimista de la societat 
catalana»

opinió

Núria Esponellà
Escriptora
nuriatenea@gmail.com

saverdera, Pau, Pedret i Marzà, Garriguella, Vilamaniscle, Rabós i 
Vilajuïga són els municipis de Terra de Pas.

El Consorci Terra de Pas neix l’abril de 2010 de la mà d’un conjunt de 
municipis situats a l’entorn del Cap de Creus i de la Serra de l’Albera 
per definir una estratègia de promoció turística i desenvolupament 
local per posar en valor el seu territori. Amb la creació d’aquest con-
sorci es pretén enfortir les potencialitats turístiques i d’atracció de 
visitants, crear ocupació i noves oportunitats laborals i en definitiva, 
millorar la qualitat de vida de la població que hi resideix.

El passat 18 d’octubre, el consorci Terra de Pas va iniciar un projec-
te de col•laboració amb dotze municipis de la Catalunya del Nord, 
a l’altra banda de l’Albera, per explorar accions globals en el camp 
del turisme sostenible. El projecte va ser presentat al municipi ros-
sellonès d’Argelers de la Marenda on hi va assistir una representació 
dels alcaldes empordanesos encapçalats per Pere Trias, president del 
consorci Terra de Pas i alcalde de Vilajuïga. Un dels molts avantatges 
que se’n traurà d’aquesta unió de municipis és un augment de recur-
sos, ja que en tractar-se d’un projecte transfronterer podrà benefi-
ciar-se de subvencions europees. Per la part nord-catalana, l’acte va 
ser encapçalat per Pierre Aylagas, batlle d’Argelers de la Marenda i 
president de la Comunitat de municipis Alberes-Costa Vermella, de 
la qual formen part –a més d’Argelers– Sant Andreu, Palau del Vidre, 
Sant Genís de Fontanes, Montesquiu, Vilallonga dels Monts, la Roca 
d’Albera, Sureda, Cervera, Banyuls de la Marenda, Portvendres i Cot-
lliure. Tots ells sumats al municipis de l’Alt Empordà sumen un total 
de 25 pobles per treballar de forma conjunta, compartir experiènci-
es i promocionar-se de forma unitària.

Sinergiar, treballar en equip, compartir, col•laborar... Són sinònims 
d’una forma de treballar a la qual no estem massa acostumats. A nivell 
personal aquesta va ser la filosofia que vàrem practicar durant cinc 
anys al Museu de la Tècnica de l’Empordà, i gràcies a unir sinergies, 
a sinergiar amb altres institucions, vàrem tirar endavant un munt de 
projectes que nosaltres sols (ni per diners, ni per recursos humans  
ni tècnics) no haguéssim aconseguit. Actualment aplico la mateixa 
filosofia en el projecte que estic dirigint, que gràcies a aquesta mane-
ra de treballar –he firmat convenis i col•laborat amb més de 50 insti-
tucions d’arreu de l’Estat espanyol– m’ha permès treure uns rèdits a 
un projecte que mai hagués pogut fer de manera solitària. 

Cal dons sinergiar recursos, i ara més que mai. Sinergiar recur-
sos i no només de diners, sinó també d’infraestructures, recursos 
humans, recursos tècnics, etc. per poder portar a terme projectes, 
accions, programes, etc. S’ha acabat l’època de vaques grasses i de 
voler sortir sols a la foto. Tots plegats hem de ser més modestos i saber 
compartir protagonisme. És més important tenir dos o més prota-
gonistes que cap, no ? 

A Terra de Pas el meu poble, el Port de la Selva, no hi és. Sembla ser 
que és per motius polítics; m’expliquen que aquest consorci va néi-
xer durant el segon tripartit i segons em diuen, fortament polititzat i 
prioritzant les inversions en els municipis on governava el tripartit. 
Aquest va ser motiu pel qual el Port de la Selva no hi va entrar. Actu-
alment el tripartit ja no existeix i el consorci segueix treballant, li-
derat ara per Llançà, i malgrat tot, no hi som! En un moment en què 
cal unir esforços i treballar de forma conjunta, el Port de la Selva fa 
la seva de forma solitària. Esperem que el nostre alcalde, que també 
és regidor de Turisme, amb el seu equip de govern i l’equip d’asses-
sors i assessores, s’ho repensin i facin el pas d’integrar-se al consor-
ci de Terra de Pas. 

No hi som! 

Josep Marés i Subirà 
Gestor cultural 

Roses, Cadaqués, La Selva de Mar, Llançà, Colera, Portbou, Palau-nn
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Mykonos, Capri, Cannes... Roses
Sovint, quan ens n’anem 

de vacances, el viatge l’hem 
iniciat abans d’agafar l’avió, 
el tren, el vaixell o el cotxe 
que ens ha de portar fins a 
la nostra destinació. La pre-
paració d’unes vacances sol 
estar farcida de bons mo-
ments durant els quals ens 
documentem dels llocs per 
visitar, fullegem guies i ca-
tàlegs, ens interessem per la 
gastronomia pròpia del lloc 
que visitarem i descobrim 
i admirem paisatges dels 
quals, en breu, desitjaríem 
formar-ne part. 

Comencem el viatge sense 
viatjar i l’experiència és tan 
agradable que sov int ens 
sorprenem mirant l’apara-
dor d’una agència de viatges, 
un catàleg o una guia, que ens 
transporten a destinacions 
exòtiques en ple hivern, a un 
passeig pels carrerons d’una 
ciutat medieval, a una travessia pels fiords noruecs, a la majestuositat 
d’un temple egipci, o, potser, al nostre proper viatge. 

Molts d’aquests llocs trigarem a visitar-los, o no arribarem a fer-ho 
mai, però són imatges recurrents en la nostra ment i tema de conversa 
comú amb amics i familiars. Cadascú de nosaltres té les seves icones, 
aquelles destinacions que no ens voldríem perdre per res del món, 
llocs que poden ser molt diferents en cada cas, fins i tot radicalment 
oposats. Però, en el nostre ideari col•lectiu, per la nostra vinculació 
amb la Mediterrània, coincidim a referir-nos a emplaçaments com 
Mykonos, Santorini, Efeso, Capri o San Remo, entre d’altres, com a 
destinacions turístiques d’excel•lència.

A aquesta selecta tria mediterrània s’hi ha afegit, fa poc temps, una 
nova destinació: Roses. Des d’aquest any, els catàlegs de les compa-
nyies SeaDream Yacht Club i Seabourn, inclouen la nostra població 
com a punt de visita dins dels recorreguts dels seus creuers de luxe per 
la Mediterrània. Els seus passatgers tenen així l’oportunitat de visitar 
la nostra població i l’entorn, en el decurs d’un viatge que té com a punt 
de sortida el port d’Atenes i fa escala en indrets de la bellesa i l’encant 
de Taormina (a l’illa de Sicília), Capri i Ischia (Itàlia), Bonifaci (illa de 
Còrsega), Elba, Portovenere i San Remo (també a la costa italiana). 
També fa parada a Mònaco i, ja en aigües franceses, Portvendres. Des 
d’aquesta temporada, Roses ha esdevingut el penúltim port de visita, 
abans de finalitzar el recorregut del creuer a la ciutat de Barcelona. 

La satisfacció en veure arribar al nostre port embarcacions de la 
categoria i exclusivitat del Seabourn Quest o dels SeaDream és, sens 
dubte, enorme. Després d’anys de treball, enguany s’ha consolidat la 
seva activitat creuerística i ens han visitat un total de 1.500 passatgers 
arribats en cinc creuers d’aquestes companyies. Per a l’any vinent, 
s’han confirmat fins a set arribades.

L’impacte econòmic i el benefici directe que aquestes visites repre-
senten per a la nostra població i per a la resta de la comarca són difícils 
de mesurar, tot i que es poden calcular. Però, sens dubte, l’impacte més 
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valuós és el valor afegit que representa 
trobar el nom de Roses en els catàlegs de 
viatge de les companyies de creuers més 
selectes. Passar a formar part de les desti-
nacions més elitistes dins de la Mediter-
rània en el marc d’aquestes propostes de 
viatge plantejades com un plaer per als 

opinió

Carles Pàramo 
alcalde de Castelló d’Empúries

«La satisfacció en veure 
arribar al nostre port 
embarcacions de la categoria 
i exclusivitat del Seabourn 
Quest o dels SeaDream és, 
sens dubte, enorme.»

sentits, on es tenen en compte fins als mínims detalls, 
tant de la confortabilitat i dels serveis que s’ofereixen 
a bord com de l’atractiu i excel•lència dels llocs que es 
visiten, fa que Roses s’incorpori de ple dret al selecte 
grup de destinacions mediterrànies de primer nivell. 
Fa que milers d’ulls vegin Roses a través dels catàlegs i 
mapes de recorreguts, al costat de les destinacions tu-
rístiques més famoses de la Mediterrània, cosa que des-
perta el desig de veure, en creuer o sense, la Roses que 
els catàlegs donen per descomptat que és una destina-
ció de qualitat. 

Sovint parlem de la bellesa del lloc on vivim: de la nos-
tra privilegiada badia, de la riquesa natural i paisatgísti-
ca que ens envolta, de l’excepcional patrimoni cultural 
i artístic que reuneix aquest petit lloc del món anome-
nat Empordà... Veient Roses distingida com a destina-
ció turística de primer ordre, apareixent en els catàlegs 
de la mà de pobles i ciutats com Mykonos, Efeso, Saint-
Tropez, Taormina, Venècia o Santorini..., penso que és 
un repte mantenir-nos en el rumb traçat vers la Roses 
de qualitat. n
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El Mifas comença la lliga al Ferrol
bàsquet en cadira de rodesY

nn El CB Mifas es desplaça aquest cap de setmana al Ferrol per 
iniciar la segona temporada a la Divisió d’Honor B. El conjunt 
castelloní presenta moltes novetats, amb Jordi Sánchez com a 
nou entrenador, els fitxatges d’Álvaro Lahoz i Marc Subirón (Sant 
Nicolau de Sabadell), la renovació de Ramon Bel i les baixes de 
Manu Heras, Àngel Colom, Carlos Bermúdez i Cyril Torres. n
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prEsEntació. L’acte va tenir lloc diumenge a la tarda, després del partit del sènior masculí del Grifeu de Llançà contra el sant narcís àNgEl REyNAl

El grifeu 
presenta els 
seus equips

Redacció l llançà

bàsquet. diumenge Y

El pavelló poliesportiu de Llan-
çà va acollir diumenge a la tarda la 
presentació dels diferents equips 
que integren l’estructura del Club 
Bàsquet Grifeu aquesta tempora-
da 2012-2013: escola de bàsquet 
(mixta), premini mixt, premini 
femení, mini femení, mini mas-
culí i sènior masculí. n
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l’Adepaf trenca la mala ratxa i 
obté la primera victòria a la lliga

bàsquet. copa catalunyaY

Redacció l figueres

L’Adepaf va estrenar dissabte 
el caseller de victòries a la Copa 
Catalunya en imposar-se per cinc 
punts al Masnou (84-79). Els juga-
dors que entrena Oriol Rabert van 
fer un gran partit i van portar sem-
pre la iniciativa en el marcador.

Els f iguerencs van sortir a la 
pista molt concentrats, tant en 
atac com en defensa, i al descans 
dominaven per quatre punts (43-
39). Al tercer període la diferèn-
cia va créixer fins als set punts 
(61-54), i va arribar a un màxim 
d’11 a quatre minuts per al final 
(71-60). Els visitants van reacci-
onar de la mà de Jesús Corella i 
es van situar a quatre punts a 20” 
per al final, però els figuerencs 
van saber mantenir la calma.

La falta d’intensitat a la prime-
ra meitat va condemnar el sè-
nior femení contra el Banyoles 
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B (43-49). Les figuerenques van 
arribar al descans 13 punts per 
sota (17-30), però van saber re-
accionar a la represa i a 30” per 
al final només perdien per tres 
punts, tot i que la pilota era per 
a les del Pla de l’Estany.

El sub-25, per la seva banda, 
es manté com a líder en solitari 
després de superar el Bàsquet 
Porqueres a domicili (58-69), 
i suma un tr iomf més que els 
tres equips que comparteixen 

el segon lloc. El sub-21 va der-
rotar per cinc punts el Maçanet 
(72-67), i la federació haurà de 
dictaminar el resultat final del 
partit contra l’Sporting Caulès, 
per uns problemes amb l’acta del 
partit. El júnior A es va desfer 
del Torroella 95 per vuit punts 
(79-71); i el júnior B va caure a 
casa contra el Sant Andreu de 
Natzaret (67-107), i el mini fe-
mení va superar per 17 punts el 
Banyoles C (43-26). n

primEr triomf. Guillem pascua penetra a cistella, dissabte a figueres àNgEl REyNAl

Els jugadors que entrena 
Oriol Rabert van fer 
un gran partit i no van 
patir tot i la reacció del 
Masnou al tram final

El sènior masculí del 
Roses venç el Cassanenc

bàsquet. el femení guanya a foRnells de la selvaY

Bona jornada per als dos equips 
sènior del Club Bàsquet Roses, que 
van resoldre amb victòria els seus 
compromisos. El masculí es va 
imposar per nou punts de dife-
rència a la pista del Cassanenc 
(66-75), mentre que el femení va 
guanyar per 17 punts l’AE For-
nells (38-55).

El júnior femení va disputar 
dos partits, amb sort desigual. A 
casa es va desfer amb molta au-
toritat de la Unió Maristes Blanc 
(76-58), però va caure derrotat 
a la pista de l’Aracena Begur en 

un partit que havia estat ajor-
nat (47-32). El júnior masculí 
també tenia partit aquesta jor-
nada, però es va ajornar.

D’altra banda, el CB Roses va 
presentar el dissabte 27 d’octu-
bre tots els equips que integren 
la seva estructura: escola, pre-
mini femení, premini masculí, 
mini femení, mini masculí Verd, 
mini masculí Blanc, preinfantil 
masculí, infantil femení, cadet 
A masculí, cadet B masculí, jú-
nior femení, júnior masculí, sè-
nior femení i sènior masculí. 
L’acte va comptar amb la pre-
sència dels Slam Jumpers. n

Redacció l cassà / roses
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prEsEntació. El club va reunir els jugadors dels 14 equips àNgEl REyNAl

Cinquè triomf 
de David 
Casanovas
Redacció l castell d’aro

btt. copa giRonina Y

David Casanovas (CC Vilajuïga) 
va obtenir la cinquena victòria en 
sis proves a la categoria cadet de la 
Copa Gironina de BTT en imposar-
se a Castell d’Aro. Del club altem-
pordanès també hi van competir 
Roger Bassons, Íker Pérez, Unai 
Gironès i Iu Colom. n
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domini. david casanovas va pujar per cinquè cop al primer lloc del podi CC VilAjuïgA
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La judoka altempordanesa Laia Ribera (Savas) va participar a la 
prova de la Copa d’Espanya que es va celebrar a Vigo i va aconse-
guir la novena posició a -57 kg. Ribera, que competia amb el club 
Bushido de Barcelona, tornarà a competir a Hondarribia en la llui-
ta per classificar-se per al Campionat d’Espanya. n
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Laia Ribera (Savas), a la Copa d’Espanya

Y judo

Mario Aguilar (Joan’s) es penja 
el bronze a la Copa del Rei

taekwondo. l’altempordanès va competir en un pes superior a l’habitualY

Joan’s de Roses) es va penjar la me-
dalla de bronze a la Copa del Rei de 
taekwondo que es va celebrar a la 
localitat de Gandia. Aguilar, que 
competia representant la selecció 
catalana, no ho va tenir fàcil per 
pujar al podi, ja que el format de la 
competició és de pesos olímpics i 
això el va obligar a deixar la seva 
categoria habitual (-63 kg) per en-
frontar-se a rivals d’un pes supe-
rior (-68 kg).

Exempt de la primera ronda, el 
sorteig el va emparellar amb el ma-
drileny Guillermo Fredy Gómez a 
la de vuitens de final, i el rosinc no 
li va donar cap opció i el va deixar 
fora de combat per 3-1. A quarts 
de final el seu oponent va ser Ál-
varo Redondo Calvo, de Castella 
i Lleó. El combat va ser molt dur, 

però Mario Aguilar el va resoldre de 
forma positiva per 3-1 i va aconse-
guir l’accés a les semifinals i, de re-
truc, es va assegurar la medalla. 

El campió gallec de -68 kg, José 
Fernández Rey, li va impedir l’ac-
cés a la final. Aguilar va plantejar 
un gran combat, però el marcador 

final va afavorir el seu rival per 1-7. 
“Les sensacions que he tingut han 
estat molt bones. Lluitar amb cam-
pions de pes superior és molt difí-
cil, i tot i així m’he trobat molt bé. 
Aquesta experiència m’anirà molt 
bé cara al meu objectiu principal, 
l’estatal absolut del 2013”. n

mario aguilar. El rosinc va pujar al tercer lloc del podi a gandia tkd jOAN’S

redacció l gandia

El rosinc Mario Aguilar (TKD nn

El rosinc va superar els 
dos primers rivals, però 
va caure a semifinals 
davant el campió gallec 
de -68 kg, José Fernández

Elena García, primera a l’Open 
Internacional Ciutat de Lleida

tir amb arc. dues medalles per als figuerencs al catalunya-languedocY

tants del Club Esportiu Tir Arc 
Figueres a les dues últimes com-
peticions internacionals prèvies a 
l’inici de la temporada de sala.

Elena García, en arc compost sè-
nior femení, es va proclamar cam-
piona de l’Open Internacional Tro-
feu Ciutat de Lleida. El primer dia 
de competició la figuerenca es va 
sobreposar a les adverses condici-
ons meteorològiques i va obtenir 
353 de 360 punts possibles a la dis-
tància de 30 metres. El segon dia el 
sol va fer acte de presència i Elena 
García va pujar al lloc més alt del 
podi. Aleix Morillas, en arc recor-
bat sènior masculí, es va quedar a 
les portes del podi amb la quarta 
posició, mentre que Josep Morillas, 
en arc compost sènior masculí, va 
finalitzar en la dotzena posició al 
trofeu lleidatà.

El fosat del castell de Montjuïc va 
acollir el 20 i 21 d’octubre l’Open 
Internacional Ciutat de Barcelo-
na i un enfrontament d’arquers de 
la selecció de Catalunya contra la 
regió del Languedoc, d’anada i tor-
nada. Elena García i Aleix Morillas 
van defensar els colors de Cata-
lunya i van pujar tots dos al podi 

amb la medalla de plata de Gar-
cía i la de bronze de Morillas. Les 
eliminatòries finals van ser molt 
igualades, i la categoria femeni-
na es va decidir per un sol punt 
de diferència a favor de la france-
sa Sandrinne Vandionat, que va 
superar l’arquera figuerenca per 
140 punts a 139. n

doblE podi. Elena garcía i aleix morillas van ser plata i bronze a montjuïc CEtAf

redacció l lleida / barcelona

Bona actuació dels represen-nn

Aleix Morillas va ser 
quart i es va quedar a un 
pas del podi, mentre que 
Josep Morillas va acabar 
en dotzena posició

CUJEDA
Resaltado
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